
Як стала вядома, прыбыла 
яна ў Беларусь не з пустымі 
рукамі. Усекітайскі сход 
народных прадстаўнікоў падарыў 
Нацыянальнаму сходу нашай 
краіны 10 легкавых аўтамабіляў 
Geely. На адным з іх разам 
з прадстаўніком кітайскай 
дэлегацыі праехаўся старшыня 
Савета Рэспублікі Міхаіл 
Мясніковіч, які, калі выйшаў з 
аўтамабіля,  сказаў: “Добры!”

Учора прайшлі перамовы 
паміж парламентарыямі Кітая і 
Беларусі з падпісаннем шэрагу 
дакументаў.
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Выдавец: 
УП «Народная Воля». 
Кошт — свабодны.
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КРОПКІ НАД “І”

Игра в отличия

Падпісацца на «Народную Волю» можна ў любы дзень  
у любым паштовым аддзяленні  

ці ў спецыялізаваных пунктах «Белсаюздруку».

В пасхальное воскресенье президент 
Турции Реджеп Тайип Эрдоган выиграл 
референдум о расширении полномочий. 
Шквал публикаций о том, насколько 
теперь Турция стала дальше от Европы и 
ближе к Беларуси, уже начался. Хотя я не 
торопился бы с выводами.

Это во времена моей юности, когда 
кроме кроссвордов печатные издания раз-
мещали у себя всевозможные ребусы и 
шарады, была и такая игра. Публикуют две 
картинки и просят найти десять отличий. 
Вот сидит досужий читатель и рассматри-
вает: ага, на левой собака в ошейнике с 
пряжкой, а на правой – без пряжки; на 
левой у цветка пять лепестков, а на правой 
– шесть. Хотя – какая разница, с пряжкой 
ошейник или без пряжки?

В нашем случае разница есть.
Эрдоган выиграл свой референдум со 

счетом примерно 51,5% против 48,5%. Как 
уже успел заметить в полемике на своей 
страничке «Фейсбука» известный коммен-
татор Радио Свобода Юрий Дракохруст, 
фактически продемонстрировано, что 
около половины населения вовсе не 
жаждет усиления президентской власти. 
Согласитесь: такие результаты отнюдь не 
свидетельствуют о желании добиться «эле-
гантной и сокрушительной» победы над 
оппонентами. Скорее можно констатиро-
вать, что фальсификаций – в привычных 
нам масштабах – не было. Не борщ варили, 
а проводили реальную политическую кам-
панию.

Эрдоган проводил свою конституци-
онную реформу после очередной попыт-
ки военного переворота. Напомним, что 
по действовавшей до позавчерашнего 
дня турецкой Конституции армия имела 
право на вмешательство в политический 
процесс вплоть до физического устране-
ния (не убийства, разумеется, но задер-
жания и арестов) неугодных генералитету 
политиков. В свое время мэр Стамбула 
Эрдоган сам прошел через подобные аре-
сты и лишение политических прав. Так что 
еще нужно проанализировать, меньше или 
больше стало демократии в Турции после 
этого референдума.

Во многом Эрдоган – учитывая столь 
незначительный отрыв в поданных голо-
сах – обязан своей победой турецкой 
эмиграции в Европе. Как заметил другой 
обозреватель Радио Свобода – Ярослав 
Шимов, наибольший процент поддержки 
оказала многочисленная турецкая диаспо-

ра в Германии – около 77,7%. Да, срабо-
тал ностальгический комплекс: на родине 
и горчица слаще, и диктатор приятней. 
Но, с другой стороны, очевидно, что этот 
аванс придется и отрабатывать. Как бы ни 
критиковали президента Турции европей-
ские политики, уже во время подготовки 
к референдуму Эрдоган уверял всех, что 
страна не будет удаляться от Европейского 
Союза, а напротив – попытается все-таки 
добиться рассмотрения своей заявки. И 
это, кстати, объясняет, почему Эрдогану 
было так важно получить «чистый», не 
сфальсифицированный результат.

Но тут уже начинаются и сходства с 
нашей до боли знакомой ситуацией.

Турецкий лидер уверял всех, что пред-
лагаемые им конституционные реформы 
направлены на достижение политической 
стабильности в стране. Главным препят-
ствием к этому был слишком развитый в 
Турции парламентаризм. Ну, его и сверну-
ли. Сходство весьма ощутимо.

Оппозиция уже заявила, что резуль-
татов референдума не признает. Начались 
и первые акции протеста. В тот момент, 
когда я готовлю этот комментарий, их пока 
не разгоняют, однако ничто не исключено.

Ну и наконец самое существенное. 
Эрдоган объявил о готовности провести 
еще один референдум – о возвращении в 
Турции смертной казни. Очевидно, что это 
приведет к исключению страны из Совета 
Европы. Ну, стало быть, Минск и Анкара 
действительно превратятся в закадычных 
дружбанов. Пока не слишком, правда, 
понятно, что будет с турецким пребыва-
нием в НАТО, но тут уже карт бланш 
находится в руках совсем другого политика 
– рыжего и американского. А ему как Бог 
на душу положит, так оно и будет.

В общем, понятно, что у Александра 
Лукашенко был повод поздравить «сво-
его большого друга» с одержанной побе-
дой. Учитывая необходимость укрепления 
отношений с Евросоюзом, я на его месте 
торопиться не стал бы. Но я ведь и не на 
его месте.

Что же касается возможности отдыха 
в Турции, то что-то мне подсказывает, что 
отели в Анталии не почувствуют измене-
ния политического климата в стране. Для 
отдыхающих ведь что главное? Солнце, 
вода, мягкий песок, теплый ветерок. 
Главное – чтобы грело, но не обжигало. 
Вот это Эрдоган может гарантировать и 
без референдума.

Ці выніковым будзе 
візіт у Вашынгтон?

Беларуская дэлегацыя з 19 па 21 красавіка возьме ўдзел  
у вясновай сесіі Міжнароднага валютнага фонду  

і Сусветнага банка ў Вашынгтоне.

ЗАКулІссЕ

У склад дэлегацыі, павод-
ле інфармацыі БелаПАН, 
увайшлі кіруючыя работнікі 
эканамічных ведамстваў 
краіны – Нацыянальнага 
банка, Міністэрства фінансаў, 
Міністэрства эканомікі. 
Акрамя гэтага, у Вашынгтон 
накіруецца прадстаўнік 
Міністэрства замежных спраў.

«У беларускай дэлегацыі 
запланаваны сустрэчы 
з кіраўніцтвам МВФ, 
Сусветнага банка, а таксама з 
прадстаўнікамі іх профільных 
дэпартаментаў. Вядома 
ж, падчас перамоў з МВФ у 
Вашынгтоне будуць працяг-

нуты перамовы аб умовах 
новай крэдытнай праграмы», 
– паведаміў БелаПАН эксперт 
у фінансавых колах.

Ён адзначыў, што пакуль 
здагадкі адносна тэрмінаў 
заключэння крэдытнай пра-
грамы рабіць заўчасна.

Як паведамлялася, у 
сакавіку прадстаўнікі МВФ 
знаходзіліся з рабочым візітам 
у Мінску і сустракаліся з 
Аляксандрам Лукашэнкам, 
аднак наконт вынікаў перамоў 
афіцыйных заяў не прагучала.

«Пасля сакавіцкай сустрэ-
чы з Лукашэнкам прадстаўнікі 
фонду адзначаюць, што 

гатоўнасць супрацоўнічаць у 
беларускага боку стала значна 
вышэйшай, чым увосень, але 
да чаго гэта прывядзе, пакуль 
не вядома», – паведаміла 
крыніца, у якой нядаўна адбы-
лася сустрэча з прадстаўнікамі 
МВФ.

Як вядома, Беларусь 
вядзе перамовы з МВФ аб 
заключэнні крэдытнай пра-
грамы ўжо амаль два гады. 
Працэс гэты пачаўся яшчэ вяс-
ной 2015 года, калі беларускія 
ўлады ў супрацоўніцтве з 
Сусветным банкам сталі рых-
таваць «дарожную карту» па 
рэфармаванні эканомікі.

ЗА ПРАХАДНОЙ

Што паабяцаў Іван Галаваты?
На мінулым тыдні ман- 

тажнікі трэста «Раммантаж-
буд», якія абслугоўваюць 
1-е рудаўпраўленне ААТ 
«Беларуськалій», абурыліся 
тым, што заробкі не растуць, 
а падаюць. І правялі стыхійны 
сход. 

– Я ў сакавіку 2016 года 
зарабляў 1400 рублёў, калі 
лічыць на новыя грошы, сёле-
та – 710, – расказаў старшыня 
незалежнага прафсаюза трэ-
ста «Раммантажбуд» Сяргей 
Баброў.

Менавіта гэта падштурх-
нула яго і іншых мантажнікаў 
зладзіць стыхійны сход. Акцыя 
доўжылася дзве гадзіны. 
Людзі абмеркавалі сітуацыю, 
якая склалася з зарплатамі, 
выпусцілі, як кажуць, пару і 
разышліся, дакладней – ізноў 
прыняліся за працу. 

Трэст «Раммантажбуд» не 
ўваходзіць у структуру ААТ, 
прадпрыемства было вылу-
чана ў самастойную адзінку ў 
2014 годзе, але “Беларуськалій” 
з’яўляецца заснавальнікам 
трэста, гэта значыць пэўным 
гарантам забеспячэння яго 
заказамі. Таму ў перамо-
вы прыйшлося ўключыцца 
генеральнаму дырэктару 
ААТ «Беларуськалій» Івану 
Галаватаму.

– Ён сустрэўся з 
мітынгоўшчыкамі яшчэ 
ўвечары ў чацвер, не стаў 
чакаць 17 красавіка, як папя-
рэдне планавалася, – гаво-
рыць старшыня пярвічнай 

арганізацыі незалежнага 
прафсаюза гарнякоў ААТ 
«Беларуськалій” Сяргей 
Чаркасаў. – Праўда, на яе 
запрасілі не ўсіх, хто браў удзел 
у акцыі, а толькі некалькі чала-
век, а таксама брыгадзіраў, 
некаторых кіраўнікоў трэста. 

– І якія вынікі?
– На сустрэчы былі чле-

ны нашага прафсаюза, яны 
засталіся задаволеныя гутар-
кай. Сказалі, што Галаваты 
іх пачуў, паабяцаў прыняць 
меры, каб рабочыя мелі працу 
і маглі нармальна зарабляць. 
Усе разумеюць, што за адзін 
дзень, за тыдзень і, магчыма, 
нават за месяц сітуацыю не 
вырашыць. Але факт застаец-
ца фактам: кіраўніцтва ААТ як 
наймальнік, заснавальнік трэ-
ста прыняло рашэнне заняцца 
набалелай праблемай.

– Зарплату павысяць?
– Гаворка пра павышэнне 

заробку зараз не ідзе, паколькі 
ў дадзенай сітуацыі неабходна 
забяспечыць людзей працай, 
вярнуць ранейшыя аб’ёмы, 
каб людзі мелі магчымасць 
зарабіць і каб, у тым ліку, 
выконваўся працоўны дагавор.

– Сяргей Міхайлавіч, 
а якая сёння сітуацыя з 
заробкамі непасрэдна на 
«Беларуськаліі»? Тыя, хто 
працуе ў забоі, колькі зара-
бляюць?

– «Беларуськалій» перажы-
вае таксама не лепшыя часы. У 
мінулым годзе адбылося рэз-
кае – на 30 працэнтаў – пад-

зенне цэн на ўгнаенні, што, 
безумоўна, паўплывала на рэн-
табельнасць прадпрыемства 
– яна ўпала. Але калектыўныя 
дамовы ў цэлым выконваюцца 
– і гэта галоўнае для нас. А што 
тычыцца заробкаў… Аб’ёмы 
працы захоўваюцца, руда зда-
бываецца, ўгнаенні вырабля-
юцца… У мінулым годзе іх 
было выраблена практычна 
столькі ж, колькі і ў 2015-м, але 
сусветная цана ўпала, і гэта, 
вядома, не магло не адбіцца на 
зарплаце. Тым больш што ёсць 
пастанова Савета міністраў 
№744, якая абмяжоўвае 
рост заработнай платы, калі 
няма апераджальнага росту 
прадукцыйнасці працы.

– Дык колькі цяпер зара-
бляюць гарнякі?

– Сярэднямесячная зар-
плата па прадпрыемстве летась 
склала каля 1800 рублёў.

– А ў гэтым годзе?
– Думаю, засталася на 

ранейшым узроўні. Але ж 
адбылося падзенне рэаль-
най зарплаты, таму што 
інфляцыю ў краіне, рост цэн 
ніхто не адмяняў. Пакупніцкая 
здольнасць беларусаў падае. 
Незалежны прафсаюз 
гарнякоў шмат надае ўвагі 
гэтаму пытанню, і мы ўжо 
дамагліся пэўных вынікаў. 
Прынята рашэнне з 1 красавіка 
гэтага года павялічыць 
тарыфную стаўку першага 
разраду на “Беларуськаліі”  
на 15 працэнтаў. 

Марыя ЭЙСМАНТ.

Як для Ямала-Ненецкай 
аўтаномнай акругі

Уладзімір Сямашка ўдакладніў  
цану расійскага газу для Беларусі

Кошт за 1 тыс. 
кубаметраў будзе складаць 
129 долараў у 2018 годзе і 
127 долараў у 2019 годзе, 
паведаміў намеснік прэм’ер-
міністра ў эфіры тэлеканала 
«Беларусь 1».

Паводле слоў Сямашкі, 
гэтая цана з’яўляецца 
фіксаванай «незалежна ад 
кан’юнктуры цэн на нафту і 
газ». Цана на газ для Беларусі 
заснавана на формуле, 
якая прывязана да цаны 
на газ у Ямала-Ненецкай 

аўтаномнай акрузе.
«Калі б усё заставала-

ся, як да пачатку перамоў, 
то цана была б пад 150 
долараў, таму гэта зніжка 
істотная», – падкрэсліў ён.

Акрамя таго, паводле 
слоў намесніка прэм’ер-
міністра Беларусі, да  
1 ліпеня 2019 года будуць 
сфармуляваны ўмовы 
заключэння новага газава-
га кантракта паміж дзвюма 
краінамі на перыяд з 2020-га 
па 2023 год.

АКЦЫЯ

«Чарнобыльскі Шлях» 
дазволілі

Мерапрыемства пройдзе 26 красавіка.
Як паведаміў маладзёжны актывіст Дзяніс 

Садоўскі, Мінгарвыканкам даў дазвол на правядзенне 
«Чарнобыльскага Шляху-2017».

Збор адбудзецца ля Акадэміі навук у 14.00 з шэсцем 
па вуліцы Сурганава і мітынгам на плошчы Бангалор з 
16.00 да 16.30.

ВІЗІТ

У Мінску – дэлегацыя Пастаяннага 
камітэта Усекітайскага сходу  

народных прадстаўнікоў

М.Мясніковіч пасля тэсціравання кітайскага аўтамабіля.

ФАКТ

Зрух!
Менавіта гэтае слова адлюстроўвае той 

факт, што, як паведаміў Белстат, валавы 
ўнутраны прадукт за студзень--сакавік 
2017 года вырас у Беларусі ў параўнанні 

з адпаведным перыядам мінулага года на 
0,3 працэнта. Гэта пры тым, што павод-
ле вынікаў студзеня-лютага было яшчэ  
падзенне на 1 працэнт.

РэгІсТРАТуРА

У Мінск размеркаваны  
166 маладых урачоў

Але закрыць усе вакансіі 
не атрымаецца. Сталіцы 
сёння не хапае 441 урача-
спецыяліста. Гарадской 
сістэме аховы здароўя, як 
ніводнай іншай, бракуе 
кадраў. Таксама медыцынскім 
установам Мінска патрабуец-
ца 772 медыцынскія сястры і 
132 фельчары-лабаранты.

Дарэчы, большасць 
сёлетніх выпускнікоў лячэб-
нага факультэта Беларускага 
дзяржаўнага медуніверсітэта 
былі размеркаваны ў Мінск. 
Факультэт скончылі 235 чала-
век, і для 166 з іх першым мес-
цам працы стаў Мінск, яшчэ 
74 атрымалі размеркаванне ў 
Мінскую вобласць. 

Ігар ЗАЛЕСКІ.

З ПЕРШЫХ ВусНАЎ
Наста ДАшКЕВіч:
«Тата дома,  

дзеткі гагочуць –  
усё добра!»

У мінулыя выхадныя, праз тры тыдні пасля 
затрымання, выйшаў на волю са следчага ізалятара 

актывіст Зміцер Дашкевіч.
Наг а даем,  што 

Дашкевіча затрымалі 
напярэдадні Дня Волі па 
«справе аб падрыхтоўцы 
масавых беспарадкаў”. 
Яму  прад’явілі  абвінавачан-
не паводле часткі 3 артыкула 
293 Крымінальнага кодэкса.

“Нягледзячы на тое, што 
мяне адпусцілі з ізалятара, 
застаюся ў статусе падаз-
ронага, – распавёў Зміцер 
пасля свайго вызвалення. – 
Увогуле, уся гэта гісторыя 
нагадвае нейкі дрэнны анек-
дот. Першапачаткова 
мяне абвінавачвалі ў 
падрыхтоўцы да масавых 
беспарадкаў з 2011 года. 
Але да 2013 года я ж быў 
за кратамі… Не ўяўляю, 
як з такой базай доказаў, 
якая ёсць у сілавікоў, “справу 
патрыётаў” можна давесці 
да суда. Таму, спадзяюся, усе 
затрыманыя будуць вызва-
лены».

Але больш за ўсё чакалі 
вызвалення Зміцера яго 
жонка Наста і маленькія 
дзеткі – Мара і Давід, якія 
раней сфатаграфаваліся з 
плакатам “Кот  вярнуўся – і 

тата вернецца”.
“Безумоўна, цяжка 

застацца амаль на месяц з 
двума дзецьмі на руках, але 
дапамагалі сябры, – распа-
вяла “Народнай Волі” Наста 
Дашкевіч. – Затрыманне 
Зміцера было нечаканым для 
ўсёй нашай сям’і, але было 
шмат падтрымкі і шмат 
ахвочых дапамагчы. Гэта 
вельмі ратавала, бо людзі 
маглі і з дзецьмі пасядзець, і 
прыгатаваную ежу прынесці 
для іх. Людская салідарнасць 
робіць вялікія справы”.

Вызваленне супала з 
Велікодным святам, таму 
Насце было чым пачаста-
ваць мужа.

“Столькі кулічоў нам 
надарылі, што самі есці не 
спраўляемся, а таму выму-
шаны іх таксама дарыць, 
– дадае яна. – Дзеці вельмі 
задаволены, яны ж так 
сумавалі! Мара ўвесь дзень 
не адпускала тату ні на 
крок ад сябе, а Давід бегаў 
побач і радасна гагатаў… 
Тата дома, дзеткі гагочуць 
– усё добра!”

Алесь СВЯТЛАНІЧ. 

НАДВОР’Е
Калі 

пацяплее?
Калі верыць Дзмітрыю Рабаву, увесь гэты тыдзень будзе захоўвацца халоднае надвор’е. Паводле яго слоў, тэмпература 

паветра прагназуецца на 3–7 градусаў ніжэй за норму (а норма для гэтага часу – ад 4 да 7 градусаў цяпла).
У Беларусі пацяплее толькі ў апошнія пяць дзён красавіка.
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РэДКІ ВЫПАДАКПРэс-ТуР ИЗ ПОЧТЫ глАВНОгО РЕДАКТОРА

РЕЙТИНг

Размер активов и итоги деятельности белорусских коммерческих банков за 2016 год
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1 ОАО «АСБ Беларусбанк» 27 850 813 104 15 722 193 99,2 56,5 17 115 464 107 3 596 895 103 14,1 622 319 167 184 889 154 0,66
2 ОАО «Белагропромбанк» 9 286 610 102 4 990 234 78,3 53,8 5 750 608 106,6 1 214 428 93,6 22,5 112 006 83,3 207 752 293 2,2
3 ОАО «БПС -Сбербанк» 5 053 334 79,4 3 184 782 75,4 63 2 482 292 86,2 453 741 100,5 70,8 157 133 68 2 707 12,6 0,05
4 ОАО «Банк БелВЭБ» 3 999 836 118 2 391 934 110 59,8 1 901 237 130 466 955 115,6 46,2 82 080 70,8 68 956 105,6 1,7
5 ОАО «Белинвестбанк» 3 543 777 95,5 1 918 282 90,2 54,1 2 342 768 89,3 454 934 129 21,5 155 562 149 806 7,9 0,023
6 ОАО «Белгазпромбанк» 3 152 719 105 1 662 626 100,6 52,7 1 821 842 92 451 298 118 42,2 36 350 51,7 123 546 99,5 3,9
7 ОАО «Приорбанк» 2 713 367 109 1 553 404 114 57,3 1 892 964 113 517 427 115 42,6 82 426 46,8 148 015 98,7 5,5
8 ЗАО «Альфа- Банк» 1 315 937 98 782 987 85 60 875 386 140 159 299 108 41 27 773 28 48020 206 3,7
9 ЗАО «Банк ВТБ» (Беларусь) 1 211 924 84 620 271 73,3 51,2 777 981 96,5 155 257 112 23 81 997 95,3 16 688 124 1,4

10 ОАО «Банк Москва — Минск» 865 667 101 525 166 91 61 582 777 107 91 040 103 55 25 074 102 5 332 30,4 0,6
11 ЗАО «МТБанк» 745 046 124 475 955 120 64 572 833 132,4 84 398 122 69 30 141 48,7 49 343 869 6,6
12 ОАО «Технобанк» 486 619 157 235 768 173,4 48,5 309 648 150 58 027 107 48 19 965 118 3 464 93,3 0,7
13 ЗАО «ТК Банк» 437 430 113 728 2,6 0,17 3 032 258 145 089 146 47  -42 694  - 63 095 301 14,4
14 ОАО «БНБ- Банк» 404 620 103 258 766 105 64 247 591 98,9 52 968 107,5 48,4 14 169 135 3 727 30,6 0,92
15 ОАО «Паритетбанк» 366 410 131 171 462 164 46,8 187 552 114 99 216 109 17,9 4 450 35,3 8 492 228 2,3
16 ЗАО «Идея Банк» 325 364 95 134 419 85 41,3 205 132 82,5 76 538 121 44 - 11 639  - 27 105 284 8,3
17 ЗАО «БСБ Банк» 251 772 142 3 233 61 1,3 190 874 155 52 791 112 23 4 256 85 14 833 91 5,9
18 ЗАО «РРБ -Банк» 180 843 96,7 57 333 95,7 31,7 124 833 104,3 39 901 113 29,2 391 9,3 4 192 5175,3 2,3
19 ОАО «Франсабанк» 125 616 99 51 115 98,7 40,7 42 821 104 43 480 121 29 1 313 63 4 664 118 3,7
20 ЗАО «БТА Банк» 125 020 143 58 105 101 47 51 403 102 41 822 242 22,6 2 245 140 6 437 959 5,2
21 ЗАО «Банк «Решение» 123 011 105 53 231 110 43,3 72 514 108 43 530 106  - 6 024 523   6012  -  -
22 ЗАО «АБСОЛЮТБАНК» 105 396 103 33 802 75 32,1 31 895 72,6 51 822 111 17,4 322 0 4 030 48,4 3,8
23 ОАО «Евроторгинвестбанк» 98 111 120 54 222 111 55,3 27 571 150 52 757 113 13,4 3 549 47,4 7 554 281 7,7
24 ЗАО «Цептер Банк» 89 990 103 39 846 93,7 44,3 49 110 108 38 144 106 42 461 9 1 696 21,3 1,9

Дзіўны 
праваабаронца

У лютым журналісты 
даведаліся аб стварэнні 
с а ц ы я л ь н а - і н ф а р м а ц ы й н а й 
ус т а новы “ТаймАк т” , 
“асноўнай задачай якой будзе 
праваабарончая дзейнасць, і ў 
прыватнасці – абарона правоў 
зняволеных”. Яе дырэктарам стаў 
Васіль ЗАВАДСКІ, які да гэтага 
12 гадоў быў… начальнікам 
медслужбы Дэпартамента 
выканання пакаранняў МУС…

– Васіль Іванавіч, чыя была 
ідэя стварэння такой установы?

– Я маю вялікі досвед працы ў 
пенітэнцыярнай сістэме.

У адной з калоній пазнаёміўся 
з Міколам Аўтуховічам, які ў 
той час адбываў пакаранне. 
Калі ён вызваліўся, працягнулі 
сустрэчы. Падчас іх і абмеркавалі 
тэму, як можна дапамагаць 
тым, хто знаходзіцца за кратамі. 
Адным словам, наша ідэя 
была ажыццёўлена, установу 
зарэгістравалі ў Мінгарвыканкаме. 
І ўжо сёння, амаль за два месяцы 
працы, мы маем шмат зваротаў як 
ад зняволеных, так і ад іх блізкіх.

– А чым вы рэальна можаце 
дапамагчы тым, хто да вас 
звяртаецца?

– У сваёй большасці людзі 
незадаволены прысудамі і 
просяць юрыдычнай дапамогі. На 
жаль, у нас пакуль няма рэсурсаў, 
каб гэта рабіць у поўным аб’ёме, 
але ж мы толькі пачалі працаваць. 
Больш займаемся тым, што 
інфармуем людзей найперш 
па медыцынскай дапамозе у 
месцах пазбаўлення волі, робім 
запыты па іншых ўзніклых у 
вязняў праблемах у Дэпартамент 
выканання пакаранняў у калоніі, 
у пракуратуру. Акрамя таго, 
адзін з накірункаў нашай працы 
– інфармаванне грамадскасці 
пра тое, што адбываецца ў 
пенітэнцыярнай сістэме. Бо калі 
вязням ствараюцца праблемы, то 
адміністрацыя папраўчых устаноў 
зацікаўлена, каб смецце з хаты 
не выносілі. Але, на мой погляд, 
маўчаць у такой сітуацыі – гэта 
гуляць па правілах шулера.

– Пагодзімся, што крыху 
незвычайная сітуацыя – былая 
высокая службовая асоба 
Дэпартамента выканання 
пакаранняў і раптам узначальвае 
арганізацыю, якая будзе 
абараняць правы зняволеных…

– А ў мяне яшчэ падчас 
ранейшай працы была схільнасць 
да праваабарончай дзейнасці. 
Я рабіў усё, што было ў маіх 
сілах, каб вырашаць праблемы 
вязняў, якія да мяне звярталіся 
як да службовай асобы. Жаданне 
дапамагаць людзям, энергія  
засталіся і зараз.

– Дарэчы, як вы патрапілі на 
пасаду начальніка медслужбы?

– Закончыў у 1985 годзе 
з “чырвоным” дыпломам 
Віцебскі медыцынскі інстытут 
па спецыяльнасці “псіхіятрыя”, 
атрымаў размеркаванне ў сістэму 
МУС. Сказалі, што толькі там па 
маёй спецыяльнасці ёсць вакансіі. 
Хаця, шчыра кажучы, не думаў, 
што траплю на працу ў калонію. 
Тым не менш так атрымалася.

Спачатку быў простым урачом 
у калоніі, потым – начальнікам 
медыцынскай часткі, затым 
начальнікам рэспубліканскай 
бальніцы, што знаходзілася 
на вуліцы Кальварыйскай. 
А ўжо пасля гэтага – пасада 
начальніка медыцынскай службы 
Дэпартамента выканання 
пакаранняў, якую і займаў 12 год.

– Ці складана было 
працаваць вам як медыку ў такіх 
спецыфічных установах і з такімі 
ж спецыфічнымі пацыентамі?

– Вельмі складана, асабліва 
спачатку. Я пачаў працу ў калоніі ў 
1986 годзе, калі быў яшчэ Савецкі 
Саюз, памятаю, як няпроста 
даводзілася. Своеасаблівая 
публіка, былі і пагрозы, і 
сімуляцыі…

– На якія хітрыкі ішлі 
асуджаныя, каб дасягнуць 
нейкай сваёй мэты?

– Тут вельмі шырокі спектр. 
Калі працаваў начальнікам 
медыцынскай часці 14-й калоніі 
ў Навасадах, адзін асуджаны 
вырашыў мяне адукаваць – склаў 
цэлы спіс такіх хітрыкаў. Чаго там 
толькі не было! Ад звычайнага 
націрання градусніка пад пахай 

да самых радыкальных захадаў. 
Напрыклад, некаторыя сціралі 
цукар у пыл і ўдыхалі ўсё гэта. 
У выніку – запаленне лёгкіх. У 
маёй практыцы быў выпадак, 
калі чалавека пасля гэтага мы не 
змаглі выратаваць. Людзі глыталі 
лыжкі, заганялі сабе цвікі і іншыя 
рэчы пад скуру… Па розных 
прычынах. Некаму трэба было 
схавацца “на бальнічцы”, хтосьці ў 
карты прайграў. Я сам неаднойчы 
зашываў у калоніі рукі і нават 
жываты зняволеным, калі яны, як 
кажуць, “ўскрываліся”.

– Многія вязні, якія 
выходзілі на волю, наракалі 
ў першую чаргу на дрэннае 
медыцынскае абслугоўванне ў 
месцах пазбаўлення волі… 

– У гэтых словах прысутнічае і 
легенда, і праўда. Калі я працаваў, 
у пенітэнцыярнай сістэме былі 
34 медыцынскія часці і дзве 
бальніцы. Зразумела, што былі 
розныя спецыялісты, у якіх 
рознае стаўленне да пацыентаў. 
Мы праводзілі з імі адпаведную 
работу, гутаркі, тлумачылі, што 
да асуджаных трэба найперш 
ставіцца па-чалавечы. Але 
варта разумець, што многія са 
зняволеных далёка не анёлы і яны 
часам агрэсіўна настройваліся ў 
адносінах да ўрачоў.

– у часы вашай працы 
аб’яўлялі за кратамі галадоўку 
і палітзняволены Мікалай 
Аўтуховіч, і экс-кандыдат у 
прэзідэнты Аляксандр Казулін. 
Як вы тады вымушаны былі 
рэагаваць на гэтыя акцыі 
пратэсту?

– Я асабіста сустракаўся 
і з Мікалаем Аўтуховічам, і з 
Аляксандрам Казуліным. Дарэчы, 
пасля нашай з Міколам размовы 
ён спыніў галадоўку, я прыехаў у 
бальніцу і змог давесці чалавеку, 
што ёсць рэальная пагроза яго 
жыццю. Да Казуліна таксама 
наведаўся ў калонію ў Віцебску, 
але з ім тады паразумення мы 
так і не знайшлі. Хаця я абодвум 
казаў, што шчыра спачуваю ім 
і разумею іх пазіцыю. Дарэчы, 
за кратамі нярэдка галадаюць і 
іншыя асуджаныя, але паколькі 
яны не публічныя асобы, то пра 
такія пратэсты на волі не чуваць.

– Калі б з тым жа Казуліным 
нешта здарылася, гэта для вашай 
службы было б надзвычайным 
здарэннем?

– Зусім не, бо людзі самі 
зрабілі свой выбар. У 1980-
я гады ў калоніях практыка 
прымусовага кармлення была 
звычайнай справай. Існавалі 
нават адпаведныя медыцынскія 
інструкцыі, як усё правільна 
рабіць. Але затым ад гэтага пачалі 
адыходзіць. Чалавек вырашыў 
галадаць? Яго права. І толькі 
калі ён губляе прытомнасць, мы 
пачынаем працаваць як медыкі. 
Іншая справа, што ў такіх 
сітуацыях не заўсёды можна і 
дапамагчы. Я заўсёды з павагай 
ставіўся да моцных духам людзей, 

але і сёння ўпэўнены, што 
галадоўка – не самы годны метад 
пратэсту. І Міколу ў свой час 
казаў: “Памрэш – і каму ад гэтага 
будзе лягчэй?”  

– у 2010 годзе вы аказаліся 
пад крымінальным пераследам… 

– Я і ў страшным сне не мог 
уявіць, што сам калі-небудзь магу 
аказацца за кратамі. Як кажуць, 
па той бок дроту. Але атрымалася 
тое, што атрымалася. Адзін з 
супрацоўнікаў дэпартамента 
папрасіў мяне знайсці для 
яго звычайны транквілізатар 
“Ксанакс”. У аптэцы яго купіць 
было немагчыма, таму звярнуўся 
да сваіх падначаленых у калоніі. 
Мне дапамаглі, але аказалася, што 
мой тэлефон праслухоўваўся. І ў 
лютым 2010 года мяне затрымалі. 
Я толькі тады і даведаўся, што 
адзін крымінальны артыкул 
аб’ядноўвае і наркотыкі, і 
звычайны транквілізатар. Адным 
словам, я, як хлопчык, папаўся з 
гэтымі лекамі. Не кажу, што зрабіў 
правільны ўчынак, але і сёння не 
бачу ў гэтым злачынства. Раней 
той жа “Ксанакс” прадаваўся 
нават без рэцэпта. Самае прыкрае, 
што акрамя мяне пацярпелі яшчэ 
і мае калегі, да якіх я звярнуўся за 
дапамогай, і на судзе я папрасіў 
у іх прабачэння. Дарэчы, калі 
знаёміўся са справай, даведаўся, 
што я быў на “праслушцы” амаль 
паўгода… 

– А навошта вашаму знаёмаму 
спатрэбіліся транквілізатары?

– Розныя бываюць сітуацыі ў 
людзей. Гэтыя лекі прымаюцца, 
калі ў чалавека стрэсавая 
сітуацыя, дапамагаюць пазбегнуць 
гіпертанічнага крызу… Яны не 
выклікаюць нейкіх парушэнняў 
псіхікі, а проста павышаюць 
стрэсаўстойлівасць.

Але, думаю, гэта была проста 
нагода для майго затрымання, 
бо, пакуль я знаходзіўся ў 
следчым ізалятары КДБ, мне 
задавалі пытанні не толькі пра 
транквілізатары. Якія ў мяне 
блізкія за мяжой? Што за стасункі 
маю з былым начальнікам СІЗА-
1 і аўтарам кнігі “Расстрельная 
команда” Алегам Алкаевым, які 
таксама з’ехаў за мяжу? Чаму 
дачка вучыцца ў Вільнюсе ў 
Еўрапейскім гуманітарным 
універсітэце?

– Былі здагадкі, чаму 
спецслужбы пачалі вас 
праслухоўваць?

– Не ведаю дакладна, але 
так супала, што гэта пачалося 
пасля таго, як мы правялі 
чарговую міжнародную навукова-
практычную канферэнцыю па 
праблемах пенітэнцыярнай 
медыцыны. Тады мяне знаёмыя, 
дарэчы, і папярэдзілі: “Табой 
цікавіцца КДБ”. Я яшчэ 
пажартаваў у адказ: “І павінны 
цікавіцца, бо прыехалі замежнікі”.

Але, ведаеце, у тыя часы я не 
надта і хаваў сваю грамадзянскую 
пазіцыю. Можа быць, і гэта 
паўплывала. Напрыклад, калі 

працаваў у калоніі ў Навасадах, 
то перавёў справаводства на 
беларускую мову. У 1990-я гады 
гэта было нармальнай з’явай, а 
вось пазней маглі запісаць і ў 
“нацыяналісты”. Памятаю, калі 
ў Дэпартаменце выканання 
пакаранняў узгаднялі маю 
кандыдатуру, я чакаў пад дзвярыма 
і чуў, як адзін з кіраўнікоў гучна 
сказаў: “Вы каго прызначаеце? 
Ён жа “бээнэфавец”!..” Хаця я 
ўвогуле не меў ніякага дачынення 
да нейкіх партый ці рухаў.

– І які вас чакаў прысуд?
– Два з паловай гады 

пазбаўлення волі мінус год 
па амністыі. З улікам умоўна-
датэрміновага вызвалення і 
часу, які правёў у СІЗА, у калоніі 
давялося правесці ўсяго каля 
месяца. Адным словам, у лютым 
затрымалі, а Новы год ужо 
сустракаў дома.

– Вось ужо праўду кажуць: ад 
сумы і ад турмы не заракайся. Як 
сустрэла калонія былога начмеда 
Дэпартамента выканання 
пакаранняў?

– Нармальна сустрэла, я нават 
саказаў бы, з павагай. “Турэмнае 
радыё” працавала спраўна, таму 
там ужо ведалі, што да іх павінен 
прыйсці такі чалавек. Але нейкага 
асваблівага стаўлення не было. 
Разам з іншымі зняволенымі 
пілі моцную гарбату, некаторыя 
звярталіся за медыцынскімі 
кансультацыямі.

– А адміністрацыя ўстановы 
да вас ставілася як да “свайго” ці 
ўжо як да “чужога”?

– Нейтральна. Начальнік 
калоніі, якога я, да слова, добра 
ведаў, выклікаў, адбылася 
дыпламатычная гутарка. Але 
было дзіўна, калі медсёстры 
пачалі мне скардзіцца, што іх 
прымушаюць весці нейкую 
дадатковую дакументацыю. Я ім 
кажу: “Сястрычкі, вы, напэўна, 
пакуль яшчэ не разумееце, які ў 
мяне зараз статус”. – “Разумеем, 
Васіль Іванавіч, але вы ўсё роўна 
паўплывайце на наша начальства”.

– Чым вы займаліся пасля 
таго, як выйшлі на волю?

– Я ўжо казаў: стаў 
супрацоўнічаць з міжканфесійнай 
місіяй “Хрысціянскае сацыяльнае 
служэнне”, з хрысціянскімі 
цэрквамі. Зараз да гэтага 
дадалася яшчэ і праца па абароне 
зняволеных. Дапамагаць людзям 
– гэта Божая справа. Тым больш 
што гэта святы абавязак урача…

Алесь СІВЫ.
Фота аўтара.

P.S. Са сваімі скаргамі 
і прапановамі 

тыя, хто знаходзіцца пад 
следствам, зняволеныя і іх блізкія 
могуць звяртацца ў сацыяльна-
інфармацыйную ўстанову 
“ТаймАкт” па адрасе: 220052 
г.Мінск, вул.Гурскага, 37, офіс 
1Н; тэл.: (+375-17) 277-08-98 
(аўтаадказчык, кругласутачна); 
(+375-25) 615-46-76. 
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И.П.Середичу
Здравствуйте, Иосиф Павлович!

Разрешите представиться. Я пенсионер,
 76 лет, кандидат технических наук.

В 1990 году получил сертификат США по экономике.
С 2013 года пытаюсь показать законодательной  

и исполнительной власти, что закон от 31 декабря 
2013 года №96-з и Указ Президента №53  

от 15 февраля 2016 года попирают принципы 
справедливости и равноправия.

Но за три года я ничего не добился. Все упирается  
в бюрократию. Суть моих мытарств  и мои 
предложения изложены в открытом письме 

Президенту Республики Беларусь А.Г.Лукашенко.
Может быть, через газету можно 

 достучаться до Президента.
Прошу Вас опубликовать мое письмо  
в одном из номеров «Народной Воли».

Н.И.ОВСЯННИКОВ.
Минск.

Открытое письмо
Президенту Республики Беларусь

А.Г.Лукашенко
Здравствуйте, Александр 

Григорьевич!
Обратиться к Вам через газе-

ту заставляет меня бюрократия, 
засевшая вокруг Вас.

Начиная с 2014 года я несколь-
ко раз пытался рассказать Вам 
о том, что меня волнует, но без-
успешно. Более четырех месяцев 
назад я направил обращение на 
Ваш сайт и получил сообщение, 
что оно рассмотрено не будет, так 
как «не соответствует Указу».

Что значит «не соответствует 
Указу»? Ведь вопросы, которые я 
поднимаю, волнуют тысячи людей. 
Но обо всем по порядку.

Я пенсионер, мне 76 лет, тру-
довой стаж 44 года. Получаю тру-
довую пенсию по возрасту. Имею 
легковой автомобиль, которо-
му менее 10 лет. В этом году мне 
необходимо проходить техосмотр. 
Для получения отметки об исправ-
ности машины я обязан оплатить 
госпошлину за допуск к участию 
в дорожном движении за два года 
вперед, что составляет 276 рублей 
(масса автомобиля 1610 кг), опла-
тить стоимость страхования граж-
данской ответственности, техос-
мотр. Набегает сумма в пределах не 
менее 350 рублей. Из каких средств 
ее взять, если она превышает сред-
нюю трудовую пенсию по стране, а 
других источников дохода у пенси-
онера нет?

В первом квартале 2014 года я 
платил за свой автомобиль госпош-
лину  в размере 1.300.000 рублей 
за два года, что после деномина-
ции составляет 130 рублей. За три 
года размер госпошлины для меня 
вырос на 112,3%, а пенсия за это 
время в долларовом выражении 
снизилась почти в два раза. Как 
быть?

Заместитель председателя 
постоянной комиссии Палаты 
представителей В.А.Бороденя реко-
мендует начинать платить пошли-
ну за два года до прохождения 
техосмотра частями.

Размер госпошлины определен, 
исходя из базовой величины, кото-
рая растет каждый год. Причем для 
разных групп легковых автомоби-
лей пошлина различна. Например, 
за авто с массой до 1,5 т – 3 базо-
вые величины, а с массой 1,5–2,0 т 
– 6 базовых величин, то есть владе-
лец автомобиля с массой 1,5 т обя-
зан платить в 2017 году пошлину в 
размере 69 рублей, а владелец авто 
с массой на несколько килограм-
мов больше 1,5 т должен заплатить 
138 рублей. Где справедливость? 
Где логика?

Причина в том, что неверно 
выбрана градация пошлины по 
массе автомобилей. В качестве 
определяющего параметра при 
определении госпошлины следова-
ло бы выбрать тонну максимально 
допустимой массы автомобиля и 
установить пошлину, равную трем 
базовым величинам на тонну мас-
сы. Сразу устанавливается спра-
ведливость и исчезает неравнопра-
вие, так как в этом случае пошли-
на будет расти пропорционально 
росту массы автомобиля.

Существующая практика опла-
ты госпошлины не учитывает про-
бега автомобиля. Я за год проез-

жаю не более 5000 километров. 
Со второй половины октября до 
середины апреля автомобиль сто-
ит на приколе в гараже. Однако 
государство обязывает меня пла-
тить госпошлину за два года впе-
ред, хотя в течение этих двух лет 
половину срока я автомобиль не 
эксплуатирую. Справедливо это?

Я вожу автомобиль с 70-х 
годов прошлого века. До выхода на 
пенсию проезжал за год не менее 
30.000 километров. Сегодня боль-
шинство владельцев авто ездят 
круглый год и проезжают за год не 
менее 30.000 километров. Давайте 
посчитаем, какую пошлину плачу я 
за 100 километров пробега и срав-
ним с пошлиной, которую платит 
владелец автомобиля с массой, рав-
ной массе моего автомобиля, за 100 
км пробега. Расчет показывает, что 
я плачу пошлину за 100 км пробега  
2,76 рубля, а владелец авто, про-
езжающий в год 30.000 км, – 0,46 
рубля. Справедливо?

Для сведения. В России транс-
портный налог  платится в конце 
года по представлению налоговой 
квитанции.

По сообщениям, появляющим-
ся в прессе, более 30% владельцев 
легковых автомобилей не платят 
госпошлину и ездят без техосмо-
тра, так как значительно дешевле 
оплатить штраф за езду без техос-
мотра, чем платить госпошлину.

Еще на стадии разработки зако-
на от 31 декабря 2013 года №96-з я 
вносил в Национальное собрание 
предложение о включении госпош-
лины в розничную цену топли-
ва. В течение трех лет я с этим 
обращением пытался пробиться 
к Вам, Александр Григорьевич, в 
Нацсобрание, на Всебелорусский 
съезд. Но клерки, сидящие в кори-
дорах власти, считают, что это 
невозможно. Мол, невозможно 
«разделить использование топлива 
в коммерческом секторе и в част-
ном». Считаю это надуманной про-
блемой.

Ради справедливости следует 
отметить, что в 2014 году старани-
ями депутата С.В.Шиловой пошли-
на для пенсионеров была снижена 
на 50%, но с 2016 года эта льгота 
была отменена.

Введение госпошлины в роз-
ничную цену топлива имеет ряд 
преимуществ:

– объем сжигаемого топлива 
будет учитывать пробег автомоби-
ля, его массу, мощность двигателя 
и даже тип резины;

– заставит платить пошлину 
тех, кто сегодня ездит без техосмо-
тра и не платит пошлину;

– заставит платить пошлину 
автовладельцев из других стран, 
которые въезжают в страну и 
заправляются топливом.

В этом случае пенсионерам не 
нужны льготы.

Если Вы, Александр 
Григорьевич, считаете мои предло-
жения неприемлемыми, прошу Вас 
хотя бы предусмотреть для пенсио-
неров оплату госпошлины частями.

Заранее благодарен –
Николай Игнатьевич 

ОВСЯННИКОВ, кандидат 
технических наук, пенсионер.

У тебя есть враги?  
Хорошо.  
Значит, в своей жизни  
ты что-то  
когда-то отстаивал.

                 МуДРЫЕ МЫслИ

У.Черчилль.

ФАКТ

Нясуць 
валюту…

Мінулагодняя тэндэнцыя 
захоўваецца: беларусы праядаюць 
назапашаныя зберажэнні. Так, 
паводле дадзеных Нацыянальнага 
банка, за студзень–сакавік 
насельніцтва прадало бан-
кам наяўнай замежнай валюты  
1 млрд 609,25 млн долараў ЗША ў 
эквіваленце, а купіла 1 млрд 9,74 
млн долараў. Такім чынам, чысты 
продаж наяўнай замежнай валю-
ты фізічнымі асобамі ў студзені–
сакавіку склаў 599,51 млн долараў.

Варта адзначыць, што ў 
першым квартале 2016 года 
насельніцтва таксама было чыстым 
прадаўцом валюты, аднак розніца 
паміж купляй і продажам была 
ўтрая меншай.

Электрастанцыя 
пад Брагінам

Яе плошча складае  
40 футбольных палёў.

З-за чарно быльскай 
катастрофы асобныя тэрыторыі 
раёна і сёння не прыдатныя 
для сельскагаспадарчага 
выкарыстання. Менавіта 
ў такім месцы знаходзіцца 
электрастанцыя. Яна карэнным 
чынам адрозніваецца ад тых, якія 
будаваліся 30–40 гадоў таму. У 
аснове яе дзейнасці – сонечныя 
батарэі. Іх парк ў вёсцы Сабалі 
з’яўляецца самым буйным у 
Беларусі (на фота).

– Гэта ўнікальны аб’ект, 
– падкрэсліў днямі ў размове з 
журналістамі, якія бралі ўдзел 
у прэс-туры, арганізаваным 
Дэпартаментам па ліквідацыі 
наступстваў на ЧАЭС, 
намеснік старшыні Брагінскага 
райвыканкама па пытаннях 
эканомікі, гандлю і занятасці 
Пётр Раманюк. – Брагін – самы 
паўднёвы раён краіны. У нас на 
23 хвіліны даўжэй светлавы 
дзень, чым у Гомелі, на 9 хвілін 
– чым у Хойніках. Памножце 
гэтыя лічбы на месяц (год) – і 
колькі электраэнергіі атрымаец-
ца дадаткова?! Вось чаму было 
прынята рашэнне ўзводзіць гэты 
ўнікальны аб’ект менавіта тут.

Да красавіка 1986 года на гэтай 

тэрыторыі былі жывёлагадоўчы 
комплекс і сад. Пасля аварыі стала 
зразумела, што забруджаныя землі 
яшчэ доўга будуць непрыдатныя 
для сельскай гаспадаркі.

– З-за катастрофы высяляліся 
цэлыя вёскі, адбывалася эвакуацыя 
насельніцтва, – кажа мясцовы 
чыноўнік. – Было знесена шмат 
дамоў. Тэрыторыі, якія падвергліся 
забруджванню, былі незапатраба-
ваныя.

Зараз выпрацоўка энергіі скла-
дае 18,48 МВт. Тут устаноўлена 
больш за 85 тысяч панэляў, якія 
дзейнічаюць круглы год. Розніца 
толькі ва ўмовах надвор’я і часу 
сутак.

Сёння энергія, атрыманая 
на электрастанцыі, падаецца 
на Брагінскі, Хойніцкі, Лоеўскі 
раёны і часткова на Рэчыцкі. 
Парк сонечных батарэй у 
вёсцы Сабалі можна лічыць 
прыкладам эканамічна выгаднага 
выкарыстання забруджаных 
тэрыторый.

– У месяц на станцыі 
выпрацоўваецца 3 мільёны кілават, 
– тлумачыць галоўны энергетык 
Іван Раманенка. – Для параўнання: 
маючы кватэру, я расходую 150 
кілават. Мы атрымліваем энергію 

нават пры яркім месяцы. Кожная 
панэль выведзена на манітор, 
дзе мы адсочваем працу ўсяго 
комплексу.

Абслугоўваннем сонечнага 
парку займаюцца ўсяго некалькі 
чалавек. Пра ўзровень заработнай 
платы на аб’екце казаць не сталі.

– Працаваць сюды я прыехаў 
з Мінска, – кажа Іван. – Калі 
пераехаў, значыць, быў сэнс.

На будаўніцтва парку выдат-
кавана 25 мільёнаў еўра. Як тлу-
мачаць спецыялісты, тэрмін 
акупнасці аб’екта складае 5 гадоў.

– Калі падобныя крыніцы 
альтэрнатыўнай энергіі выгад-
ныя, то навошта нам было 
будаваць атамную станцыю? – 
запыталіся журналісты.

– Складанае пытанне, – 
адказаў «Народнай Волі» Пётр 
Раманюк. – Для нашага рэгіёна 
гэтага парку дастаткова. Але, каб 

забяспечыць энергіяй буйныя пра-
мысловыя цэнтры, сонечных элек-
трастанцый мала. Таму без атам-
най энергетыкі пакуль не абысціся.

Без ільгот...
Пасля чарнобыльскай аварыі з 

Брагінскага раёна толькі паводле 
афіцыйных дадзеных было адселе-
на 29 тысяч чалавек. У райцэнтры 
спынілі дзейнасць амаль усе 
прадпрыемствы прамысловасці.

Сёння ў горадзе насельніцтва 
цалкам адноўлена. Што радуе: 
нараджальнасць у чатыры разы 
вышэйшая за смяротнасць. У 
раёне, праўда, іншая сітуацыя: у 
мінулым годзе нарадзілася 186 
чалавек, памерла 204.

Паводле слоў прадстаўнікоў 
мясцовай улады, медыцынскаму 
абслугоўванню насельніцтва 
тут надаецца вялікая ўвага, а ў 
раённую паліклініку на прыёмы 

запісваюцца аж з Гомеля.
Праблема, якая хвалюе 

мясцовы люд, – чаму тыя, 
хто трапіў пад уздзеянне 
чарнобыльскай катастрофы, не 
маюць адпаведных ільгот?

– Я таксама ліквідатар, у той 
час працаваў у школе, – сказаў 
«Народнай Волі» Пётр Раманюк. – 
Каб даць ільготы ўсім пацярпелым, 
неабходна мець моцны бюджэт. 
На жаль, напаўненне  яго 
звязана з многімі нявырашанымі 
пытаннямі…

Брагін – толькі адзін з пунктаў 
прэс-тура, які праводзіўся 
напярэдадні чарговай гадавіны 
трагедыі на Чарнобыльскай 
атамнай станцыі. У наступным 
нумары я падзялюся іншымі 
ўражаннямі.

Раман ВАСЮКОВІЧ.
Брагін.

ДИсКуссИЯ

Так кто же  
мешает политической модернизации?

Статья Вячеслава Оргиша «Белорусские 
оттенки политической модернизации» 
(Н.В., 04.04.2017) – это не первая его публи-
кация подобного рода. Раньше ему охот-
но предоставляли свои страницы государ-
ственные газеты. Главный пафос публици-
стики этого автора, на мой взгляд, состоит 
в том, чтобы «мочить» оппозицию за ее 
якобы радикализм («бессмысленный ради-
кализм оппозиционных маргиналов»). Хотя 
не понятно, в чем он состоит, автор не при-
водит ни одного факта. В.Оргиш повторяет 
все утверждения официальной пропаган-
ды об оппозиции как о «пятой колонне», 
оправдывает действия властей, которые 
не пускают политических оппонентов в 
системную политику. Слабая, выброшена 
из системы, загнана в политическое гет-
то, оппозиция («маргиналы») тем не менее 
каким-то странным образом мешает главе 
государства привести белорусский народ к 
полному счастью. 

В своем оправдании действующе-
го режима автор подвергает сомнению 
саму ценность демократии. Он пишет: 
«Универсальное содержание идеи демокра-
тии, к которому апеллируют ее современ-

ные апостолы и миссионеры, нигде и ничем 
не подтверждено, оно не является теорети-
чески или практически доказанным фактом. 
Природа этого явления заключается преиму-
щественно в особенностях общественного 
развития западной цивилизации. Западное 
мышление сформировало представления об 
универсальных ценностях бытия и посред-
ством культурной экспансии, философских, 
теологических дискурсов распространило их 
в мире. Смысл идеи демократии, определен-
ный на основании рациональных критериев 
и исторически сложившихся политических 
привычек западного общества, западное 
политическое мышление считает абсолют-
ным и непреложным для всех живущих на 
Земле. Однако такая точка зрения не более 
чем самонадеянное допущение... Из того, 
что в Вашингтоне и Брюсселе договори-
лись понимать демократию так, как они 
ее понимают, еще не следует, что Минску, 
или Киеву, или Пекину заказано понимать 
демократию как-то иначе».

Вот интересно узнать: а что из запад-
ной демократии в Минске не подходит? 
Свободные выборы? Верховенство права, 
соблюдение властью Конституции и зако-

нов? 
Как-то одиозно выглядят заключения 

В.Оргиша. Ибо А.Лукашенко любит заяв-
лять, что демократии у нас не меньше, чем 
в Европе. Таким образом, расхождение 
автора статьи «Белорусские оттенки поли-
тической модернизации» с белорусским 
независимым обществом уже не только 
тактическое (вопрос о допустимой степени 
радикализма), а ценностное. 

Но вернемся к оппозиции. То есть полу-
чается, что будь у нас другая оппозиция, 
«конструктивная», которая отказалась бы 
от самой идеи демократии и борьбы за нее, 
то тогда ее пустили бы в системную поли-
тику и в Беларуси наступило бы полное 
благолепие. 

Однако реальная проблема совсем в дру-
гом. Оппозиция в Беларуси разная, в том 
числе по степени радикализма. Если бы у 
властей было желание иметь «конструктив-
ную оппозицию», то найти такую было бы 
совсем не сложно. Вот, например, «Говори 
правду!» уже два года претендует на эту 
роль. Но ее представителей почему-то упор-
но не пускают в выборные органы власти. 

Более того, в Беларуси есть партия, 

которая уже много лет просто просится 
взять ее в роли подставной оппозиции. 
Имею в виду Либерально-демократическую 
партию. И что же? Вот С.Гайдукевича взя-
ли наконец в Совет Республики, когда он 
в силу возраста уже не представляет для 
властей никакой опасности. А Гайдукевича-
младшего, Олега, демонстративно бортану-
ли в ходе выборов в Палату представителей 
в прошлом году.  

Поэтому, даже если оппозиция полно-
стью капитулирует, откажется отстаи-
вать ценности демократии, как призывает 
В.Оргиш, совсем не факт, что она будет 
допущена в системную политику.

Проблема Беларуси состоит в радика-
лизме действующего режима, который не 
приемлет самой идеи оппозиционности. 
Она, я считаю, ей чужда. Больше 20 лет 
А.Лукашенко старательно выпалывал и 
вытаптывал политическое поле, создавал 
модель, в которой даже следов какой-то 
оппозиционности не просматривается. И с 
какой стати он вдруг станет модернизиро-
вать эту систему?

Валерий КАРБАЛЕВИЧ,  
кандидат исторических наук

ЧулІ?

Завербавалі 
дзвюх 

гамяльчанак
Беларускія праваахоўнікі 

затрымалі 20-гадовую грамадзянку 
Таджыкістана, якая спрабавала 
вывезці ў Расію дзвюх жыхарак 
Гомеля з мэтай уцягвання іх у 
прастытуцыю на тэрыторыі Санкт-
Пецярбурга.

Пазней яны расказалі, як 
прайшла гэтая аперацыя. 

Міліцыянеры ўстанавілі 
магчым ую па дазроную, 
якая прыехала ў Гомель для 
суправаджэння дзяўчат за межы 
дзяржавы і перадачы трэцім 
асобам. Дарэчы, сувязь з дзяўчатамі 
патэнцыяльны працадаўца 
наладзіў з дапамогай папулярнай 
сацыяльнай сеткі ў інтэрнэце і не 
хаваў, што ім трэба будзе займацца 
прастытуцыяй. У асабістай 
перапісцы абмяркоўваліся ўмовы 
працы, пражывання і заробак.

Для канчатковага схілення 
да гэтага віду дзейнасці і супра-
ваджэння ў Санкт-Пецярбург 
у Гомель выехала грамадзянка 
Таджыкістана. Затрыманне адбы-
валася на чыгуначным вакза-
ле пры спробе пасадкі ў цягнік 
Гомель–Санкт-Пецярбург. Падчас 
вобыску ў 20-гадовай грамадзянкі 
Таджыкістана былі выяўлены 
праязныя дакументы і пашпарты 
завербаваных дзяўчат.

Гомельскім гарадскім аддзе-
лам СК была распачата справа за 
выкарыстанне прастытуцыі або 
стварэнне ўмоў для прастытуцыі. 
Затрыманай пагражае пазбаўленне 
волі ад сямі да дзесяці гадоў з 
канфіскацыяй маёмасці. 

Блогер Пратасевіч у судзе 
даказаў, што здаваў 

экзамен, калі міліцыя 
«бачыла» яго ў Курапатах

ДэМАКРАТЫЯ ПА-БЕлАРусКу

Прынесці даведку з ВНУ і 
прывесці сваіх выкладчыкаў у 
суд спатрэбілася студэнту 3-га 
курса журфака БДУ, блогеру 
Раману Пратасевічу, каб даказаць, 
што ён здаваў экзамен раніцай 
25 лютага. Справа ў тым, што ў 
гэты час міліцыянты, мяркуючы 
па адміністрацыйным пратаколе, 
бачылі яго на акцыі ў Курапатах.

Суд над блогерам пачаўся 
яшчэ 10 красавіка. На Пратасевіча 
склалі пратакол за ўдзел 25 люта-
га ў несанкцыянаванай акцыі ў 
Курапатах. У пратаколе правапа-
рушэння было ўказана, што сту-
дэнт «актыўна ўдзельнічаў у неза-

конным пікетаванні на будаўнічай 
пляцоўцы па адрасе: Мірашнічэнкі, 
49». Паводле звестак міліцыі, ён 
быў там у 10.00.

Але Пратасевіч прынёс давед-
ку з дэканата, што ў гэты дзень 
ён здаваў на журфаку экзамен па 
прадмеце «Мова і стыль СМІ», які 
доўжыўся з 10.00 да 12.00. Гэтага 
аказалася недастаткова, і суд-
дзя Дзмітрый Цыкал выклікаў у 
суд сведкамі выкладчыкаў, якія 
прымалі іспыт у Пратасевіча  
25 лютага. 17 красавіка яны 
прыйшлі ў суд.

Дацэнт кафедры стылістыкі і 
літаратурнага рэдагавання жур-
фака БДУ Вольга Горбач распавя-

ла, што студэнты рыхтуюцца да 
адказу ў прысутнасці выкладчыкаў. 
Пераздача экзамена праходзіла з 10 
да 12 гадзін. Паводле слоў выклад-
чыка, Пратасевіч быў на кафедры 
да 11.30–11.40.

– Здаў? – запытаўся суддзя.
– Вы ведаеце, нават на 5 здаў. 

Да гэтага была курсавая на 4, 
там шмат спісаў. А тут, напэўна, 
баяўся, падрыхтаваўся. Я нават 
ўзрадавалася, што не на 4.

Старшы выкладчык Маргарыта 
Цыбульская таксама пацвердзіла, 
што Пратасевіч 25 лютага здаваў 
экзамен, але ўжо не памятае, з яко-
га да якога часу ён знаходзіўся на 

кафедры.
– Ён нядрэнна здаваў, дарэчы. 

Зрабіў нядрэннае ўражанне.
Суддзя пайшоў у дарадчы 

пакой, а калі вярнуўся, заявіў, што 
віна Пратасевіча не даказана.

– Справа аб адміністрацыйным 
правапарушэнні ў дачыненні да 
Пратасевіча спыніць за недаказа-
насцю яго вінаватасці.

Сябры Пратасевіча і іншыя 
актывісты ў зале сустрэлі рашэнне 
суддзі апладысментамі.

Раней Пратасевіч адбыў 10 
сутак арышту пасля затрымання 
на акцыі 26 сакавіка ў Мінску каля 
Кастрычніцкай плошчы.

(tut.by.)

Генадзь Казакоў  – дырэктар 
ААТ «Агат – сістэмы кіравання»

ПРЫЗНАЧэННІ

Аляксандр Лукашэнка вызваліў 
Генадзя Казакова ад абавязкаў 
начальніка сувязі Узброеных сіл і 
прызначыў яго дырэктарам ААТ 
“Агат – сістэмы кіравання”.

Г.Казакову – крыху больш за 

50 гадоў. Родам з Магілёўшчыны. 
Пасля школы закончыў 
Ульянаўскае вышэйшае каманднае 
вучылішча сувязі. З 1998-га па 2000 
год вучыўся ў Ваеннай акадэміі 
Рэспублікі Беларусь.

ВІНШуЕМ!

Гаварцова 
выйграла 

турнір у ЗША
Беларускую тэнісістку Вольгу 

Гаварцову можна павіншаваць: 
яна выйграла ў ЗША турнір ITF 
з прызавым фондам 80 тысяч 
долараў. У фінальным паядынку 
яна перамагла амерыканку Аманду 
Анісімаву.

Вікторыя ў турніры прынесла 
В.Гаварцовай 12 тысяч долараў. У 
сусветным рэйтынгу яна цяпер 
займае 147-е месца, раней была на 
190-м.

22 красавіка Вольга Гаварцова 
з’явіцца на корце мінскай 
“Чыжоўка-Арэны”, дзе будзе 
праходзіць паўфінал Сусветнай 
групы Кубка Федэрацыі супраць 
каманды Швейцарыі.
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КАлОНКА АлЕсЯ НЯЎВЕсЯ ЖИЗНЬ ДРугИХ НА сВЯЗИ – гЕРМАНИЯ

Праўда гэта ці мана,  
што вянчае сатана?

Міністэрства юстыцыі паведаміла, што летась значна 
паменшылася колькасць шлюбаў і павялічылася колькасць 
разводаў.
Як у мінулыя вякі
Ўступалі дзеўкі ў шлюбы?
Ёй хлопца раілі бацькі,
Хоць той жаніх – нялюбы.
Калі дабіліся сваты
Бацькоўскай цвёрдай згоды,
Дык як ні ўпарцілася б ты,
Абраннік – назаўсёды.
Хоць выбар гэткі неўспадоб,
Нясі свой крыж да скону.
Той шлюб зацвердзіць 

ксёндз ці поп,
Падвёўшы вас к амбону,
І з тым, хто побач, да нябёс
У вас адна дарога.
Ніхто не наракаў на лёс,
Бо кожны шлюб – ад Бога.
Цяпер амаль што не жыве
Былая завядзёнка,
І не вянчаюцца ў царкве
Звычайна муж і жонка.
Кабета ў загсе шлёпне штамп
Ці дзядзька ў сельсавеце,
Аўтограф свой пакінеш там,
І вольны ты, як вецер.
Аднак ужо праз год-другі
“Абраннікі” ў разводзе…
Чаму ж зыход такі благі?
Разводы сёння ў модзе!
…Зірнеш на іх са стараны –
Рамэа і Джульета.
І вось пабраліся яны,
Бо марылі пра гэта.
Дзяцей бы ім расціць… Але,
Нацешыўшыся ў ложку,
Не хочуць па жыцці далей
Руціны несці ношку.
Нібыта з кветак матылькі,
Напіўшыся нектару,
Ляцяць у розныя бакі –
Шукаць другую пару.
…Жылі сумесна 

дваццаць год,
І дзеці ў іх на славу.

Але жанчына на развод
Прынесла ў загс заяву.
Маўляў, “таптаць” 

не можа муж,
Ляжыць калодай збоку.
А мне пакутаваць чаму ж?
Я – баба ў самым соку!
Прычым, прабачце, я не б…,
Каб легчы з кім папала.
Хачу з адным 

мужчынам спаць
І нават адшукала…
…Здавалася б, зусім стары,
Як крук, у дзеда спіна.
Яго праз два гады ці тры
Чакае дамавіна.
Бабулю ён, трухлявы корч,
Абклаў аднойчы матам.
Не проста выказаў дакор –
Паставіў ультыматум!
Што  ж трэба гэтаму “карчу”?
– Ўчарашнія аб’едкі
Каўтаць я болей не хачу!
Сыходжу да суседкі!
Яна штодня гатуе суп,
Пірог заўсёды свежы.
Смакоцце – 

хоць развязвай пуп,
Каб пхаць паболей ежы!
Суседка ўранку і ў абед
Налье віна паўшклянкі…
Праз дзень сышоў 

і праўда дзед
Да новае “каханкі”!

* * *
Лічылі людзі з даўніны,
Што шлюбы ўсе – ад Бога.
Цяпер яны –
Ад сатаны,
Таму й разводаў многа.
Калі вянчае зараз ён,
Дык гэта жах дый годзе,
Бо ўжо, відаць, Армагедон
Для нас на падыходзе…

ДЫсКусІЯ

Наведайце Моталь…
Добры дзень, паважа-

ная рэдакцыя! Уважліва сачу 
за палемікай паміж Лявонам 
Баршчэўскім і Наталкай 
Бабінай наконт Заходняга 
Палесся. Сам я родам з тых 
мясцін (усе родзічы мае з 
Моталя Іванаўскага раё-
на); акрамя гэтага, давяло-
ся прысутнічаць на сустрэчы 
з Міколам Рабчуком; асабіста 
ведаю Наталку Бабіну, таксама 
знаёмы з той справай, якой яна 
аддае свае час і намаганні.

Не кранаю філалагічныя 
аспекты дыскусіі, бо паводле 
адукацыі далёкі ад гэтага. Тым 
больш што матэрыялаў для 
вывучэння разглядаемай тэмы 
дастаткова і інтэрпрэтаваць 
іх можна як пажадаецца. Вось 
толькі хацеў бы прапанаваць 

спадару Баршчэўскаму наве-
даць аграгарадок Моталь  і 
паслухаць мову мясцовых 
жыхароў. Прычым наведаць не 
на выхадныя ў жніўні падчас 
фэсту “Мотальскія прысмакі”, 
калі там дзяржаўныя культур-
ныя ўстановы вядуць рэй, а 
проста сярод тыдня заехаць. 
Вось пасля гэтага было б добра 
паслухаць, што ж за гаворка ў 
Моталі (і іншых вёсках поўдня 
Берасцейшчыны), паводле мер-
кавання Лявона Баршчэўскага, 
– беларуская ці ўкраінская. 
Навошта нам слухаць Марыю 
Канапніцкую (сведка 130-гадо-
вай даўніны), калі мы самі 
можам пачуць усё патрэбнае? 
Падаецца, так будзе больш 
дыхтоўна. 

Дзмітрый КУЛЬБЕДА.

Владелица салона
В 2005 году Ольга Прищепова решила открыть собственное дело – и в Минске появилась первая «Парикмахерская №1». 

Потом еще одна, и еще… Сегодня их уже семь. А в 2010 году Ольга открыла салон «Академия красоты Butterfly».  
Но на достигнутом останавливаться не собирается: в планах открытие сети парикмахерских для мужчин.

Можно ли зарабатывать на красоте в стране, где средняя зарплата в 500 долларов – это планы на будущее?
Как частным салонам удается конкурировать с государственными парикмахерскими и мастерами-надомниками?

Об этом и не только в рамках нашей рубрики мы поговорили с владелицей собственного бизнеса Ольгой Прищеповой.

«Женщины в Беларуси 
работают продуктивнее, 

чем мужчины»
– Многие наши 

соотечественники, услышав, что 
у женщины собственный салон 
красоты, понимающе кивают 
головами: ну, все ясно, либо 
жена крупного бизнесмена, либо 
любовница олигарха...

– Мне повезло гораздо боль-
ше: я родилась в простой, но очень 
дружной минской семье, поддерж-
ку которой всегда ощущала. А все 
эти утверждения: богатый муж или 
любовник – это стереотипы 1990-х, 
это глупость и не более того. Сегодня 
женщины в Беларуси работают про-
дуктивнее, чем мужчины.

– Как вы начинали свое дело? 
– Я не парикмахер и не врач-

косметолог. И не считаю, что владе-
лец салона должен обязательно выра-
сти из этой среды. Надо заниматься 
тем, что тебе интересно, но занимать-
ся профессионально. 

Школьницей я мечтала быть пере-
водчиком. Но это было советское 
время, и мама решила, что реальное 
занятие, которое меня прокормит, 
– это профессия технолога обувной 
промышленности. Пришлось посту-
пить в техникум, но это явно было 
не мое, плюс выяснилось, что у меня 
аллергия на химические препараты. 
Какое-то время я работала в торговле. 
А потом настал момент, когда поняла, 
что в жизни надо что-то менять.

К этому времени вся моя семья 
переехала в Москву. Младшая сестра 
открыла там сеть парикмахерских, 
рассчитанную на людей со средним 
достатком. Я начала работать у нее 
администратором, учиться, пере-
нимать опыт. Не хочу себя хвалить, 
но я все быстро схватываю. Однако 
Москва – не мой город. Мой город 
– это Минск, я его люблю, мне здесь 
спокойно, комфортно. Я патриотка. 
Но в Минск вернулась, когда поняла, 
что готова пуститься в свободное пла-
вание, готова открыть собственную 
парикмахерскую. Это был 2005 год.

– Научиться вести бизнес – это 
одно, а где брать деньги под проект?

– Стартовый капитал дала семья. 
На первых порах обошлась без кре-
дитов. 

– А как родилась идея с сало-
ном?

– Индустрия красоты не стоит на 
месте. Развивать свой бизнес мож-
но и нужно, если понимаешь, что 
есть спрос и положительная дина-
мика. Как-то в Польше я зашла в 
спа-салон, и мне очень понравилась 
эта идея: услуги от А до Я, когда 
в одном месте можно получить все 
процедуры, начиная от стрижки и 
маникюра и заканчивая уходом за 
лицом и телом. У меня появилась 
идея открыть такой салон в Минске.

Долгих раздумий не было, от 
мечты до ее воплощения потребова-
лось буквально несколько месяцев. 
Во-первых, я сама женщина и боюсь 
возраста. А отдавать свое лицо и тело 
хочу только в профессиональные 
руки. Во-вторых, финансовая сторо-
на вопроса тоже достаточно легко 
решалась  – банк охотно пошел на 
сотрудничество, потому что меня 
знают, у меня хорошая кредитная 
история. В-третьих, когда ты расши-
ряешь уже начатый бизнес, то четко 
понимаешь, как надо действовать. 
Но… Оказалось, что салон – это не 
парикмахерская. Да, мы закупили 
современное оборудование, опреде-
лились с кадрами, но для открытия 
салона нужно было получить меди-
цинскую лицензию, а для этого тре-
буется много документов, согласова-
ний, гигиенических заключений. Все 
оборудование должно было пройти 
государственную регистрацию, необ-
ходимо получить разрешение на его 
использование. И сейчас ежегодно 
наше оборудование  проходит про-
верку с выдачей оценки его техни-
ческого состояния. Хорошо, что я 
встретила отзывчивых поставщиков: 
ЧП «Эстекс Бел» и ООО «Королева 
Бай» и лично Тамару Королеву.

– В салон красоты без медицин-
ского образования на работу не 
устроишься?

– По требованиям лицензионного 
отдела Министерства здравоохране-
ния мы можем принимать на рабо-
ту по оказанию медицинских услуг 
только врачей и медицинских сестер 
с 1-й или высшей квалификационной 
категорией.

Не имея специального меди-
цинского образования, невозмож-
но знать анатомию строения мышц 
лица, структуру кожи. Есть салоны, 
где работают мастера без медицин-
ского образования – так называемые 
косметики. Но не в нашем салоне. 
У нас все косметологические услуги 
предоставляют высококвалифици-
рованные медицинские работники с 
большим опытом работы. Каждые 3 
года они подтверждают свою катего-
рию, повышают свою квалификацию 
в Белорусской медицинской академии 
последипломного образования. А как 
иначе? Наши клиенты должны быть 
уверены, что получают качественные, 
безопасные услуги. На мой взгляд, 
это очень важно. И мне, например, не 
понять, как женщины ходят на дом 
делать инъекции. Это нельзя делать 
категорически! Потому что они не 
знают, какая квалификация у специ-
алиста-надомника, с какими препа-
ратами он работает. И претензии на 
некачественную услугу они не смогут 
потом никому предъявить. 

«С людьми  
надо быть честными»

– Ольга, скажите, как 12 лет уда-
ется оставаться на плаву? Выходит, 
белорусы готовы платить за кра-
соту?

– Женщина всегда стремит-
ся быть красивой. А в наше время 
женщины и после 40, и после 50, и 
после 60 хотят хорошо выглядеть, 
следят за собой. Не всем нравится 
и не все хотят быть классическими 
бабушками, вязать кофточки-носоч-
ки. Многие женщины только после 
40 входят во вкус жизни, достигают 
успехов на работе и, конечно, при-
дают большое значение своему внеш-
нему виду. Не скажу, что у нас нет 
отбоя от клиентов, но услуги наши 
востребованы. 

– Сегодня все жалуются на кри-
зис: население беднеет, падает спрос 
буквально на все услуги. Как вы 
выживаете? 

– Нынешний кризис мы не так 
сильно ощущаем. Может, потому, что 
белорусам к кризису не привыкать, 
быстро адаптировались. Вот в 2011-
м был кризис! Мы только открыли 
«Академию красоты Butterfly», кре-
диты нужно  было отдавать, а клиент 
шел вяло…

Честно говоря, сейчас мы и не 
ориентируемся на спа-услуги. Такие 
салоны, на мой взгляд, надо иметь 
при гостиницах и оздоровительных 
центрах, потому что на спа в обы-

денной жизни найти время непро-
сто. Что нашим клиенткам надо?! 
Радикально – это получить быструю 
услугу по снижению веса. Например, 
10 курсов вакуумно-роликового мас-
сажа плюс процедуры электромио-
стимуляции, чтобы «долепить» фигу-
ру. Но это уже не релакс, а работа над 
собой, которая точно даст результат.

– А кто решает, какую услугу 
клиенту лучше рекомендовать, – он 
сам или ваши мастера? Как чело-
веку быть уверенным, что с него в 
салоне не «срубят лишних денег»? 

– Если клиент останется недо-
волен качеством услуги, а тем более 
ценой – он больше в этот салон не 
вернется. Это вопрос выживаемости 
салона в первую очередь. Очень мно-
гие салоны обжигались на этом – 
денежку срубили, а клиент больше не 
возвращается. С людьми надо быть 
честными. И это себя оправдывает.

Безусловно, клиент, обращаясь за 
услугой, высказывает свои пожела-
ния. Но какие назначить процедуры, 
решает врач. Например, женщине за 
40, она пришла на массаж лица, а 
врач-косметолог видит другие про-
блемы, и он порекомендует, с чего 
надо начинать, какую процедуру, 
исходя из финансовых возможностей 
клиента, лучше выбрать.

– А проверяющие органы 
частые гости в вашем салоне?

– Один год было много прове-
рок – после трагического случая в 
«Экомедсервисе», когда после пла-
стической операции умерла девушка. 
А так все очень умеренно. Работе это 
нисколько не мешает.
«Мастерство в профессии 

парикмахера –  
это еще не все»

– Ольга, а насколько сегодня 
сильна конкуренция в индустрии 
красоты? Как уживаетесь с други-
ми салонами, государственными 
парикмахерскими?

 – Мы имеем большой потенци-
ал благодаря маркетингу: реклама, 
акции – это работает, плюс квали-
фицированный персонал. Проблемы 
есть у всех салонов. Вопрос в том, кто 
и как их решает. Например, я лично 
разбираю каждое обращение клиен-
та. Есть жалобы несправедливые, но 
бывают и обоснованные. 

– То есть успех салона – это и 
гибкие цены, и хорошие мастера. 
Сколько стоят ваши услуги?

– Недорого. Мы ориен-
тированы не только на vIp-
клиентов, очень часто предлагаем 
нашим клиентам скидки. Салон 
работает с высококачественной 
профессиональной косметикой, но 
используем мы не только дорогую 
линейку препаратов. Сейчас, 
например, наши парикмахеры 
активно работают с продукцией 

российской компании Estel, но 
и от дорогих красок Loreal мы не 
отказываемся. Открою секрет: 
хороший мастер покрасит клиента 
даже самой дешевой краской, 
потому что он знает технологию 
окраски. Наши парикмахеры – еще и 
технологи.

– А как вам удается удержи-
вать кадры? Ведь не секрет, что 
в Беларуси много массажистов, 
парикмахеров, которые работают 
на дому. Им выгодно, и клиент эко-
номит. 

– Сегодня клиент не хочет обслу-
живаться на дому, слышать запах 
кухни и ощущать присутствие род-
ственников. Он хочет посетить кра-
сивое, уютное место и получить 
качественную услугу, обслуживание 
у профессионального специалиста. 
Зачастую надомники берут за свои 
услуги гораздо больше, но с большим 
риском для клиента в плане санитар-
ных условий...

У нас очень хорошая коман-
да. Почти все, кто начинал со мной 
10 лет назад, работают до сих пор. 
Приходят новые сотрудники – и 
тоже остаются. Конечно, я подбираю 
коллектив под себя, несу ответствен-
ность за них, за их семьи, но есть 
главное требование – они должны 
хорошо работать, расти профессио-
нально. 

– А новые кадры для парикма-
херских где ищете?

– Они сами нас находят. Мы на 
слуху, многие хотят работать у нас, а 
мы выбираем самых лучших!

Я вам открою секрет: мастерство 
в профессии парикмахера – это еще 
не все. Процентов пятьдесят – это 
знание психологии и умение разгова-
ривать с клиентом. Различные семи-
нары нужны для молодых мастеров, 
парикмахеру с опытом достаточно 
наблюдать за тенденциями – по уходу 
за волосами, за новыми окрасками, 
стрижками и укладками. 

– Сколько человек работает в 
вашей сети?

– Около двухсот. Сеть 
«Парикмахерских №1» укомплекто-
вана кадрами. В салон «Академия 
красоты Butterfly» требуется мастер 
мужского зала.

С какой проблемой я столкну-
лась – с женским алкоголизмом. Это 
очень серьезная проблема сегодня. У 
меня были такие случаи: устривается 
на работу вроде бы обычная жен-
щина, ухоженная, специалист хоро-
ший, а потом вдруг несколько дней 
не выходит на работу. Разбираешься 
– и выясняется: ушла в запой. 

– увольняли?
– По-разному. Стараешься войти 

в положение: а если у нее на руках 
двое несовершеннолетних детей, 
которых она обеспечивает? Даю 
шанс. 

– Индустрия красоты в Беларуси 
сильно изменилась? Выбор препа-
ратов у мастеров большой?

– Что касается косметологии, то 
не очень. В Беларусь мало ввозит-
ся продукции, так как приходится 
сталкиваться с проблемой госу-
дарственной регистрации, получе-
ния разрешения на использование. 
Топовые препараты есть, а другие 
линейки представлены очень скуд-
но. Например, в Москве выбор тех 
же препаратов на основе гиалуроно-
вой кислоты, филлеров – колоссаль-
ный, у нас такого нет. Еще одно из 
последних наблюдений: сокращают-
ся поставки косметики по уходу за 
волосами.

Что касается новых процедур – 
и тут мы опаздываем. Например, в 
нашем салоне мы сейчас ввели новую 
процедуру плазмотерапии по швей-
царской технологии Regen Lab – это 
самый инновационный сегодня 
метод подтяжки лица без операции, 
основанный на использовании соб-
ственных клеток пациента. В Москве 
такую услугу стали предлагать еще 
три года назад. В Минске – только 
сейчас. 
 «Главное – не лениться!»

– Ольга, вы каждый день на 
работе или уже можете себе позво-
лить работать по настроению?

– Конечно, каждый день. Нельзя 
давать себе расслабиться. Даже когда 
все идет хорошо и кажется, что все 
есть. Но и не надо все взваливать на 
себя. Сегодня я очень довольна сво-
ей командой, своими заместителями, 
менеджерами, мне есть на кого поло-
житься, с кем посоветоваться.

– Многим приходилось жертво-
вать в личной жизни ради таких 
достижений? На семью время оста-
ется?

– Когда я открывала первую 
парикмахерскую, моему сыну было 
10 лет. Мы жили вдвоем, и, наверное, 
он хотел чаще видеть меня дома. Но 
он всегда знал, какое место занимает 
в моей жизни. Он видел, как работает 
мама. И у меня вырос великолепный, 
образованный сын. Сегодня у него 
уже свой бизнес. Мне кажется, это 
большая ошибка женщины – жертво-
вать карьерой ради семьи. Можно все 
успевать. Главное – не лениться!

– Ваша личная формула успеха 
какая?

– Правильно планировать свое 
время. 

– А как вы отдыхаете?
– Активно. Лежать на пляже – 

это не мое. Экскурсии, посещения 
разных исторических мест – такой 
отдых мне по душе. Обычно в отпуск 
мы ездим всей нашей большой 
семьей: я с мужем, сестра с мужем, 
брат с семьей, наши дети, мама.

– Владелица собственного биз-
неса многое может себе позволить? 
На жизнь не жалуетесь?

– Сейчас нет. А в сложные пери-
оды рядом была семья. И, кстати, 
купить квартиру в Минске мне 
помогла моя семья... У каждого чело-
века свое понятие богатства. Я люблю 
хорошие, дорогие сумки, не покупаю 
дешевую обувь. Могу это себе позво-
лить. Но яхты не имею (улыбается).

– Шоппинг, наверное, предпо-
читаете за границей?

– В Беларуси сегодня тоже мож-
но купить много интересных, стиль-
ных вещей, и цены на них на уровне 
европейских, не выше. Я интересуюсь 
модой, подписана на все модные жур-
налы. Работать в индустрии красоты 
и не знать, что в ней происходит, – 
непозволительно.

– Что вы скажете тому, кто 
задумается сегодня над тем, чтобы 
открыть салон красоты: начинать 
или не стоит? 

– В жизни всегда все надо про-
бовать, ставить перед собой цели и 
их решать. Но, конечно, рассчитав и 
продумав все заранее. Все эти разго-
воры, что главный успех женщины – 
удачно выйти замуж, – неправильная 
установка. Девушка должна получить 
хорошее образование, профессию, 
чтобы саму себя содержать, а не зави-
сеть от кого-то.

Мария ЭЙСМОНТ.

суД ДЫ сПРАВА

іван БяльчУК:
«Усе чакаюць, калі  

гаспадар выйдзе на волю»
Фермер і бацька семярых дзяцей Аляксандр Бяльчук 

з Маларыцкага раёна па-ранейшаму застаецца  
за кратамі. 21 красавіка яго павінны вызваліць.
Як раней паведамляла 

“Народная Воля”, гісторыя 
пачалася з інцыдэнту, які 
адбыўся яшчэ 9 мая 2014 года, 
калі ў сям’і Бельчукоў здарыўся 
канфлікт з супрацоўнікам 
ДАІ з-за самаробнага 
незарэгіс траванага і 
незастрахаванага трактара.

Мікалай Бяльчук разам 
са сваім братам Аляксандрам 
абвінавачваліся ў тым, што 
ўчынілі гвалт у дачыненні да 
даішніка. Маўляў, каб паз-
бегнуць пакарання, мужчы-
ны спрабавалі схаваць трак-
тар і ўступілі ў сутычку з 
супрацоўнікам праваахоўных 
органаў. Брат Мікалая 
Бельчука некалькі разоў 
ударыў кулакамі інспектара, а 
сам Мікалай быццам бы ўкусіў 
інспектара за руку. Дарэчы, на 
судзе фермер абвяргаў гэты 
факт.

Мікалай Бяльчук быў асуд-
жаны да двух месяцаў арыш-
ту, але зараз ужо знаходзіцца 
на волі. Яго брату Аляксандру 
прысудзілі паўгода зняволення.

– Сашу вызваляць 21 
красавіка, – распавёў “Народнай 
Волі” яго бацька Іван 
БЯльЧуК. – Ён да гэтага часу 
не згодны з рашэннем раённага 
суда, але ж хто нас слухае? 
Дарэчы, напрыканцы мінулага 
тыдня ў Маларыцкім раённым 
судзе зноў судзілі Мікалая. 
Успомнілі, што быццам бы 

ён аказаў супраціўленне 
работнікам міліцыі падчас 
затрымання. Ніхто на суд не 
паехаў, каб не ўдзельнічаць у 
гэтых “спектаклях”, але, са слоў 
адваката, сыну далі штраф у 
памеры 5 базавых велічынь. 
Гэта ж смех! Калі Мікалай і 
аказваў нейкае супраціўленне, 
то чаму адразу не склалі 
адміністрацыйны пратакол, 
а зрабілі гэта толькі праз 
тры месяцы? Знайшлі з кім 
змагацца…  

– Што піша ў лістах 
Аляксандр?

– Каб дапамаглі яго 
гаспадарку даглядзець, вось 
галоўны клопат. Самі ведаеце, 
якая праца на зямлі вясной…

– А хто зараз даглядае?
– Жонка і дзеці. Іх, да слова, 

сямёра ў Сашы, ужо, дзякуй 
Богу, дарослыя. І нават, здаецца, 
шасцёра ўнукаў і ўнучак мае. Я, 
шчыра кажучы, дакладна і не 
памятаю, таму што ўсяго ў мяне 
пяцёра дзяцей, 30 унукаў і 50 
праўнукаў. Дзе там запомніш, у 
каго колькі?!

– Ці вялікая гаспадарка ў 
Аляксандра?

– Немалая – 60 галоў 
скаціны і 58 гектараў зямлі. 
Ён вядзе асабістую падсобную 
гаспадарку. Цяжка, натуральна, 
зараз сям’і без гаспадара, усе 
чакаюць, каб ён хутчэй выйшаў 
на волю.

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

МЕМуАРЫ

Письмо-протест
Короче, вернулся на работу и больше с 

этим делом не связывался, к психврачам не 
пошел. Но вся эта история не давала покоя. 
Ну, высказался перед военкомом, и что даль-
ше? Чем я отличаюсь от большинства «мол-
чальников»? В общем, где-то в течение месяца 
написал письмо-протест. Как оно там называ-
лось, я уже даже не помню, типа «К гражда-
нам Чехословацкой Республики» или что-то 
такое. В нем я высказывал свое абсолютное 
несогласие с оккупацией. Напоминал о дру-
гих примерах агрессии СССР в разных частях 
света. Также добавил, чтобы в Чехословакии 
не думали, что у нас весь советский народ 
поддерживает действия Кремля, как во всех 
газетах идет пропаганда. В стране много тех, 
которые не согласны с этой акцией. Просто 
нам не дают слово сказать. В таком духе напи-
сано было. 

И стал искать возможность, как это пись-
мо отправить на Запад. Ходил несколько дней, 
следил за туристами. Но все-таки Киев – это 
не Москва, там ограниченные возможности. 
В конце концов плюнул на это дело и решил 
прямо в Генконсульство отнести. Опять же, 
понятия не имею, как оно охраняется. Думаю: 
а если там внутри советские милиционеры? 
Схватят меня, посадят и без толку? 

Пошел в магазин, купил Уголовный кодекс, 
в общежитии посмотрел – да, статья 70: до 
семи лет. Подумал: «Да начхать хотел на них! Я 
что, свою совесть буду, как говорится, статья-
ми мерить?» И отправился в Генконсульство. 
Подошел, оглянулся, а там наружной охраны 
не было или, может быть, отлучился на время. 
Подождал, пока расстояние до ближайшего 
прохожего было метров пятнадцать-двадцать, 
раз – подскочил, быстрей давай нажимать 
сигнал. Открывается дверь. «Мне, – говорю, 
– необходимо к сотруднику Консульства». И 
когда услышал явный такой акцент, понял, что 
это, так сказать, свои. Меня впустили. Вышел 
человек среднего роста, лет сорока на вид: 
«Генконсула отозвали в Прагу. Я замещаю его».

По-русски говорит хорошо, с едва замет-
ным акцентом. Объясняю цель своего визита. 
Потом протягиваю свою тетрадь, открываю 
последнюю страницу: «Вот, смотрите, мои дан-
ные, адрес». Вытаскиваю паспорт, военный 
билет: «Видите, это никакая не провокация, 
не фальшивка. Моя фамилия Кукобака. Вот 
мои документы; здесь, в тетради, указаны все 
данные». 

Он пробежал глазами начало статьи. Мы 
поговорили немного. Потом он пожал мне 
руку: «Спасибо за сочувствие нашему народу». 
И с тем мы расстались. Это важное для меня 
событие произошло в понедельник 30 сен-
тября 1968 года. Слегка моросил дождик, но 
настроение было праздничным. Я преодолел 
свои страхи, свои сомнения.

– А последствия этой истории были какие-
то?

Михась Кукобака: – Последствий этой 
истории сразу никаких не было. Я не делал 
из своего поступка тайны. На работе говорил 
всем. Абсолютно был открытым. Думаю, что 
именно эта моя открытость в какой-то мере 
спасла от раннего ареста. В каком смысле 
спасла? Потому что они могли думать: если 
человек, не стесняясь, обо всем рассказывает, 
значит, по их понятиям, за его спиной что-
то есть. Тронь его – потом скандал какой-
нибудь получится. И на меня как бы не обра-
щали внимания. Конечно, наверное, следили, 
собирали сведения.

Какие могут быть выборы,  
если не из чего выбирать?

Основные неприятности начались, когда 
весной 1969 года я стал агитировать за бойкот 
выборов. Тут уже какой-то чин из КГБ меня 
вызывал. Он не представился, но такой уже 
мужик лет пятидесяти. Не капитан, навер-
ное, повыше рангом – майор или полковник. 
Вел себя грубо, угрожал. После еще вызва-
ли в Киевский горком партии меня и всех, 
кто в общежитии согласился на выборы не 
пойти, бойкотировать решил. Тема разговора 
была такая: меня просто запугивали. Моих 
соседей по общежитию, которых вызывали, 
убеждали: «Вы поддались под дурное вли-
яние Кукобаки». Пытались склонить к даче 
показаний против меня: вы, мол, расскажите, 
чего он и когда агитировал, как занимался 
антисоветской пропагандой. То есть их как 
бы пытались стукачами сделать. Но никто не 
пошел на это.

Ну, а я вел себя в привычном стиле. В ответ 
на упреки-угрозы в горкоме дал им хороший, 
как сам оцениваю, ответ: «В этом человече-
ском море я как миллионная частица – пес-
чинка. Но «песчинка» самостоятельная, мыс-
лящая. И вы мной манипулировать не будете». 
Там какой-то из них: «Так вы маоист?!» Я так 
и не понял, откуда мысль у него подобная воз-
никла. Говорю ему: «А при чем тут маоист?» 
Вразумительного ответа не услышал. Тем дело 
и закончилось. 

И тут на меня началось психологическое 
давление. Настоящая травля. Запрещали в мою 
комнату входить посторонним. Если воспита-
тель общежития кого-то видел, он за шкирку 
буквально вышвыривал. То есть как во время 
чумы… объявили карантин какой-то. Потом 
на работе начались неприятности, ущемления 
в зарплате. Такое уже материальное ущемле-
ние началось.

А председателем избирательной комиссии 
был Герой Советского Союза, ветеран войны, 
он же – зам. директора завода по быту. Когда 
мы этот бойкот объявили, он приходил лично 
нас агитировать. Я ему все выложил – за что, 
почему мы отказываемся от голосования. Он 
за сердце хватался, воды просил принести.

– Вас много было отказавшихся от голо-
сования?

Михась Кукобака: – Немного. Комната 
моя вся, где я жил, – три человека. А кто еще 
по общежитию, не знаю. Я везде носился, весь-
ма активно убеждал.

– А какие доводы были у вас, почему вы 
отказывались?

Михась Кукобака: – А что тут говорить? 
Доводы простые, на виду. Во-первых, если 
однопартийная система, то какие могут быть 
выборы, если не из чего выбирать? Потом, эта 
постоянная ложь – в газетах, везде, имперская 
эта политика. Тут я вспоминал и события 
в Венгрии. Доводов было слишком много. Я 
говорю, что аж за сердце хватался этот ветеран 
– герой так называемый. 

Кукобака – «враг народа»,  
но не пьяница

Потом этот ветеран, зам. директора завода 
по быту, издал приказ о моем выселении яко-
бы за пьянство.

Я никогда алкоголем не злоупотреблял. На 
праздник, конечно, могу выпить, как любой 
мужик. Это нормально. Мои товарищи по 
общежитию выпивали, не всегда бутылки сда-
вали вовремя. Оставляют, а когда не хватает 
денег, сдают. Вот при обходе две-три бутылки 
нашли, никого не тронули, а меня объявили 
пьяницей – и приказ о выселении. 

Я подал на этого ветерана в суд за кле-
вету. Тут у меня хватило ума. Стал собирать 
свидетелей в свою защиту именно среди ком-
мунистов и комсомольцев. И в большинстве 
девушек. Считалось, что якобы девушки не 
склонны к излишествам. Ходил по общежи-
тию и собирал. Тут интересное выявилось, кто 
чего стоит. 

К примеру, был один такой: меня поддер-
живал на словах. Типа: правду-матку в глаза 
режешь, не боишься. А когда я подошел к нему 
и спросил: «Будешь свидетелем?» – услышал в 
ответ: «Ты же отлично знаешь, что тебя не за 
какие-то… это все только предлог на самом 
деле». Говорю: «Тебе какая разница? Если я 
пьяница, так и скажешь, что Кукобака пьяни-
ца. А если нет, то ты скажешь «нет». Он опять 
за свое: «А при чем тут это?..» 

В то время я работал на заводе хими-
катов электромонтером. Начальник группы, 
инженер-механик, коммунист, поставил под-
пись без лишних слов. Подхожу к старшему 
электрику. Леонид Мостынец был комсоргом 
и кандидатом в члены партии, но мужик нор-
мальный, здравый. Несмотря на идейные раз-
ногласия, отношения были дружеские и по 
работе хорошие. Начал я издалека: «Леня, как 
ты думаешь, я пьяница или нет?» Он удивился: 
«Что за глупости говоришь?» Тогда я коротко 
изложил суть дела и спросил: «На суде высту-
пишь свидетелем защиты?» – «Миша, но ты 
же понимаешь, выдумка с пьянством – лишь 
предлог. Тебя выселяют за антисоветское пове-
дение». – «Отлично! Ты в суде так и скажешь, 
что Кукобака «враг народа», злобный антисо-
ветчик, но – непьющий. Ведь формально меня 
за пьянство выселяют?» Он засмеялся: «Так и 
скажу», – и поставил свою подпись в списке.

Вот так я насобирал подписей больше, чем 
нужно. И когда все это я представил в суде, 
они были в некоторой растерянности, как 
мне показалось. Поддержать меня?! Это что 
же получается, что неправ Герой Советского 
Союза, ветеран войны и зам. директора по 
быту? А то, что он неправ, очевидно. Список 
подписей свидетелей, уважаемых людей. В 
общем, заседание отложили, а позже передали 
на так называемый «товарищеский суд» по 
месту работы. А там как обсуждать мой иск? 
Ведь характер мой уже известен. Я выскажу 
все, что о них думаю, а это превратится, по 
мысли администрации, в лишнюю «антисо-
ветскую пропаганду». И дело просто замяли, 
а меня оставили в покое. Но зато стали на 
меня зарплатой давить; короче создали такую 
обстановку, что я вынужден был уволиться 
и уехать вообще. Потому что в таких случаях 
человек попадает в черный список. Это столи-
ца, и ты нигде уже на работу не устроишься. 

Уехал я в г.Александров во Владимирской 
области и устроился на радиозавод. Там я 
себя точно так же вел, не участвовал ни в 
каких субботниках, воскресниках и прочих 
пропагандистских ритуалах. Естественно, и 
в субботнике к 100-летию Ленина не принял 
участия. 
Письмо Айвору Монтегю и арест

А суть еще в чем: я написал статью в виде 
открытого письма Айвору Монтегю, англий-
скому журналисту (и коммунисту, как поз-
же узнал). Где-то в июле 1969 года прочел в 
«Комсомольской правде» его злобную, клевет-
ническую статью в адрес русского писателя 
Анатолия Кузнецова, оставшегося в Англии. 
Решил ответить. 

Написать – одно, а как передать статью в 
западную прессу? Пару раз съездил в Москву 
«на разведку». Благо Александров – это пре-
словутый 101-й километр. Ближе к Москве 
неблагонадежным жить запрещалось. 

(Продолжение на 6-й стр.)

(Продолжение. Начало в №№ 29,30.)

Программу развития ООН 
возглавит немецкий 

дипломат
Генеральный секретарь Организации Объединенных 

Наций Антониу Гутерреш объявил на днях о назначении 
немецкого дипломата Ахима Штайнера на должность 
нового директора проектов Программы развития ООН 
ПРООН (UNDp). Решение Генсека ООН должно быть 
утверждено Генеральной ассамблеей, однако ожидается, что 
это произойдет без каких-либо затруднений.

Политики призвали  
к прекращению переговоров о вступлении Турции в ЕС
После принятия на референдуме 

в Турции изменений в Конституцию 
руководители ведущих немецких поли-
тических партий потребовали отмены 
переговоров по вступлению Анкары 
в Евросоюз. Заместитель председате-
ля Христианско-социального союза 
Манфред Вебер  вечером в воскресенье 
16 апреля заявил, что полноправное 

членство Турции в Евросоюзе «более не 
может быть целью» переговоров.

Вебер охарактеризовал перспекти-
вы вступления Турции в ЕС как «само-
обман». По его мнению, членство стра-
ны в Евросоюзе должно быть снято с 
повестки дня.

 Ожидается, что главы стран, вхо-
дящих в ЕС, на ближайшем саммите, 

который пройдет в начале мая, объявят 
о пересмотре отношений с Турцией. 
Правительство ФРГ пока воздержа-
лось от комментариев результатов 
прошедшего референдума. Глава МИД 
Германии Зигмар Габриэль  призвал 
к осмотрительности. По его словам, 
следует «сохранять холодную голову» и 
«вести себя благоразумно».

Сколько в ФРГ русскоговорящих?
Числа называют разные. С подачи 

российского МИД еще в начале 
нулевых годов в прессе стали писать о 
шести миллионах жителей Германии, 
говорящих на русском языке. Посол 
России в ФРГ называет цифру в пять 
миллионов.

Но и эти данные сильно завышены, 
заявил на конференции, которую прово-
дил в Берлине 29–30 марта Федеральный 

центр политического образования, про-
фессор Янис Панагиотидис  из универ-
ситета в Оснабрюке.

По его подсчетам, проведенным 
на основании переписи населения, 
в Германии проживает в общей 
сложности около 3 миллионов 
выходцев из бывшего СССР.

Если же оставить в группе 
русскоговорящих только приехавших 

в Германию взрослых и детей старше  
10 лет, то, по подсчетам Панагиотидиса, 
остаются примерно 2 миллиона 
человек, причем не все они имеют 
немецкое гражданство, а значит, и 
право избирать или быть избранным. 
Немецкие партии, однако, оказались не 
в том положении, чтобы игнорировать 
эту сравнительно небольшую группу 
потенциальных избирателей

В ФРГ яйца несут зайцы
В Германии Пасха и 

весна чаще ассоциируются 
с зайцем. Почему именно с 
ним?

Зайцы украшают сейчас 
полки самых разных 
немецких магазинов: 
плюшевые, пластиковые, из 
войлока, бумаги, картона, не 
говоря уже о шоколадных 
зайцах – на Пасху их 
съедается несколько тысяч.

В Германии именно 
заяц приносит крашеные 
яйца, сладости и подарки 
на праздник Пасхи. 
Профессор теологического 
факультета университета 
в Бохуме Вильгельм 
Геерлингс напоминает, 
что такие атрибуты 
праздника, как пасхальный 
заяц или пасхальное 
яйцо, пользовались 

популярностью задолго 
до возникновения 
христианства.

Да и  Пасха – по-немецки 
«Ostern» – происходит от 
имени богини весны Остары 
(Ostara), символизирующей 
рождение новой жизни, 
начало нового календарного 
цикла. Заяц как 
необыкновенно плодовитое 
животное подходит для 

этого праздника просто 
идеально.

Власти ищут производителей конопли для медицины
Начиная с этого года, в немецких 

аптеках можно купить марихуану. 
Согласно законопроекту, принятому в 
январе бундестагом, а затем и бундесра-
том, препараты, содержащие коноплю, 
можно приобрести по рецепту врача. 
Контролировать производство каннаби-
са в медицинских целях будет специ-
ально созданное федеральное агентство.

Экономические аспекты про-
изводства конопли в медицинских 
целях обсуждали участники кон-
ференции, прошедшей на днях в 
Берлине. Они подчеркнули, что в 
начинании немецких властей есть 
ряд проблем. Одна из них состоит в 
том, что в связи с запретом на выра-
щивание конопли в Германии нет ни 

мощностей, ни компаний, которые 
владели бы необходимой техникой и 
оборудованием.

Немецкие власти уже объявили 
тендер, планируя найти в ЕС фирмы, 
которые смогли бы наладить массовое 
производство и переработку коноп-
ли для использования ее в составе 
медицинских препаратов. 

ЗНАКОМЬТЕсЬ!

Самая молодая посланница мира ООН
Самой молодой послан-

ницей мира в истории ООН  
стала лауреат Нобелевской 
премии мира, правоза-
щитница из Пакистана  
Малала Юсуфзай, которая 
борется за право на обра-
зование для мусульманских 
девушек.

19-летняя девушка согла-
силась на почетное назначе-
ние, пообещав уделять особое 
внимание образованию дево-
чек.

Малала Юсафзай получи-
ла известность в 11 лет, когда 
под псевдонимом Гуль Макай 
стала для Службы Би-Би-Си 
вести дневник на языке урду, в 
котором описывала жизнь при 
талибах.

Она рассказывала о том, 
как при правлении талибов, 
в 2007 году взявших под свой 
контроль долину Сват, ста-
ли закрываться школы для 
девочек. В 2009 году талибов 
изгнали из этих мест, но с тех 
пор Малала и члены ее семьи 
регулярно получали от них 
угрозы.

В октябре 2012 года экс-
тремисты-талибы совершили 

нападение на Малалу  из-за ее 
кампании в поддержку обра-
зования  пакистанских деву-
шек. Она получила тяжелое 
пулевое ранение в голову и 
чуть не погибла.

После ранения Малала 
была доставлена специальным 
авиарейсом из Пакистана в 
Британию для операции, после 
лечения она осталась жить в 
Соединенном Королевстве.

«Изменения начинаются с 
нас, и должны начаться сей-
час», – заявила Малала, высту-
пая в Нью-Йорке. – Если вы 
хотите яркого будущего, нуж-
но начать работать сейчас и не 

ждать кого-то еще».
Генеральный секретарь 

ООН Антонио Гутерреш 
назвал ее «символом, пожа-
луй, самой важной вещи в 
мире – образования для всех».

Cтолица эсперанто
14 апреля – 100 лет 

со дня смерти создателя 
эсперанто Людвика Лазаря 
Заменгофа. Памятники 
этому необыкновенному 
человеку поставлены лишь 
в Одессе и Херцберге. А 
говорят на этом языке во 
всем мире.

Язык эсперанто не 
слишком популярен в 
Германии. Но есть место, 
где на нем говорят очень 
многие. Старинный горо-
док Херцберг в Нижней 
Саксонии, население кото-

рого насчитывает около  
14 тысяч человек, гордо 
называет себя Городом эспе-
ранто. Это официальное 
название (или, скорее, ста-
тус) было принято несколь-
ко лет назад по решению 
местных властей. И не толь-
ко потому, что здесь нахо-
дятся международный учеб-
ный центр преподавателей 
эсперанто и культурный 
центр эсперантистов. Почти 
двести уличных указателей в 
Херцберге, многие вывески и 
надписи выполнены на двух 

языках: немецком и эсперан-
то. В городской библиотеке 
есть большое собрание книг 
на эсперанто. Сейчас около 
40 школьников разного воз-

раста изучают эсперанто на 
факультативных занятиях. В 
городской гимназии он был 
одно время даже обязатель-
ным иностранным языком.

слЫШАлИ?
Как в Пекине  

ловят шпионов…
Власти Пекина пообеща-

ли денежное вознаграждение 
жителям города, которые смо-
гут рассказать о деятельности 
иностранных шпионов.

Муниципальное бюро госу-
дарственной безопасности 
Пекина объявило о запуске 
горячей линии для осведоми-
телей, которые могут рассчи-
тывать на денежные премии в 
размере до 72 тысяч долларов 
в зависимости от важности 
переданной информации.

«Пекин – основная цель 
для проведения зарубежны-
ми разведслужбами и другими 
враждебными силами опера-
ций, связанных с внедрением 
агентов, подрывной деятельно-
стью, провоцированием кон-
фликтов и кражей информа-
ции», – говорится в сообщении 
ведомства.

эВРИКА!
Ученые совершили 
открытие, которое 
поразило их самих
Что на самом деле проис-

ходит у нас в голове, когда мы 
формируем воспоминания и 
сохраняем их на будущее?

Группа американских и 
японских ученых совершило 
открытие, которое поразило и 
восхитило их самих.

Они обнаружили, что мозг 
«удваивает» каждое воспоми-
нание, записывая любые пере-
житые нами события дважды. 
Одна запись – для немедленно-
го, сиюминутного использова-
ния, а другая – на всю жизнь.

Раньше считалось, что про-
цесс начинается с формирова-
ния воспоминания в кратко-
временной памяти, а потом оно 
постепенно переходит в долго-
временную.

По словам ученых, это 
открытие было неожиданным, 
но вместе с тем – прекрасным и 
убедительным. В запоминании 
пережитого нами опыта актив-
но участвуют две области моз-
га. Гиппокамп – это хранили-
ще кратковременной памяти, а 
кора головного мозга служит 
для долгосрочного хранения.

ЮБИлЕЙ
Рабочей лошадке 

мировой авиации –  
50 лет

Boeing 737 – самый востре-
бованный самолет на планете.

Полвека назад американ-
ская аэрокосмическая корпо-
рация Boeing впервые подняла 
в небо самолет, которым в то 
время интересовалась главным 
образом немецкая авиаком-
пания Lufthansa. Сегодня эта 
модель является самым востре-
бованным воздушным судном 
в истории мировой граждан-
ской авиации.

Юбиляр – рабочая лошад-
ка многих авиакомпаний мира. 
Это классический среднемаги-
стральный самолет, и именно 
на такие лайнеры приходится 
сегодня львиная доля глобаль-
ного пассажиропотока. 

http://www.bbc.com/russian/society/2014/12/141210_malala_nobel_prize
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Ты казала: ў панядзелак
Пойдзем разам з пасядзелак.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў:
Ты ж мяне падманула,
Ты ж мяне падвяла, 
Ты ж мяне, маладога,
З уму-розуму звяла.

Ты казала: у аўторак
Пацалуеш разоў сорак.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў.
Ты казала: у сярэду
Пойдзем разам на бяседу.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў.

Ты казала: у чацвер
Пойдзем разам на вячэр.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў.
Ты казала: у пятніцу
Пойдзем разам у святліцу.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў. 
Ты казала: у суботу:
Пойдзем разам на работу.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў.
Ты казала: у нядзелю
Пойдзем разам на вяселле.
Я прыйшоў – цябе няма:
Падманула, падвяла.

Прыпеў.

Отец одного из самых 
известных белорусских свя-
щенников Федора Повного 
архимандрит Феодосий 
был духовником Свято-
Успенского Жировичского 
мужского монастыря и 
Минской духовной семина-
рии.

В 1960–1980 годы Петр 
Повный был настоятелем в 
различных церквях и молит-
венных домах Гомельской 
области. Многие его запом-
нили как скромного, просто-
го и добродушного человека, 
он пользовался огромным 
уважением прихожан.

С женой Марией Петр 
Повный познакомился в 
семинарии. Они прожили 
вместе почти 40 лет, роди-
ли троих сыновей. Однако 
в 1994 году в семье Повных 
случилась трагедия. В нача-
ле августа преступники через 
открытую форточку забра-
лись в их дом, хозяев связали 
и жестоко пытали – требова-
ли, чтобы те отдали все свои 
сбережения. Поскольку денег 
в доме не нашлось, преступ-
ники прихватили с собой 
несколько икон и ушли. Отцу 
Петру удалось выжить, а 

матушка Мария погибла от 
удушья. Ее похоронили на 
монастырском кладбище в 
Жировичах.

«Конечно, это была боль-
шая личная скорбь и горе, 
– прокомментировал дав-
нюю семейную трагедию 

«Народной Воле» протоие-
рей Федор Повный. – Когда 
такое случается у людей, 
которые не верят в Бога, 
это может быть очень глу-
бокая трагедия. Но по мно-
гим последующим обстоя-
тельствам я могу сказать, 

что мы потеряли мать здесь, 
на земле, но обрели молит-
венницу на небе. И без ее 
реальной духовной помощи, 
думаю, у нас ничего не полу-
чилось бы... А что касается 
тех людей – Бог им судья. Я 
не желаю им зла. Они сами 

себе и всему своему роду его 
предопределили. Потому что 
в конечном итоге все проя-
вится и вернется. И мне их 
по-человечески даже жаль…»

Через некоторое время 
после гибели супруги Петр 
Повный навсегда ушел в 
монастырь.

«После тяжелого жиз-
ненного потрясения и смер-
ти жены протоиерей Петр 
Повный 26 августа 1995 года 
митрополитом Филаретом 
был пострижен в мантию в 
честь преподобного Феодосия 
Печерского, – сообщает сайт 
Жировичского монастыря. – 
В 1996 году назначен духов-
ником Свято-Успенского 
Жировичского монастыря 
и минских духовных школ. 
Служение отца Феодосия 
проходило в нелегкое вре-
мя, когда Церковь, ее люди 
и особенно пастыри подвер-
гались различным притес-
нениям и были вынуждены 
терпеть различные скорби, 
переносить немалые трудно-
сти, чтобы сохранить свою 

паству, свои храмы и саму 
традицию духовной жизни в 
нашем народе. А для молодого 
поколения священнослужите-
лей и для тех, кто в стенах 
духовных семинарий гото-
вится к тому, чтобы всту-
пить на эту нелегкую, требу-
ющую самоотдачи и великой 
ответственности стезю, 
важно не только иметь перед 
собой пример своих предше-
ственников, но и непосред-
ственно приобщаться к их 
духовному опыту».

Попрощаться с архи-
мандритом Феодосием в 
храм пришли Митрополит 
Минский и Заславский 
Павел, Патриарший Экзарх 
всея Беларуси, уполномо-
ченный по делам рели-
гий и национальностей 
леонид Гуляко, гендирек-
тор «Мотовело», экс-глава 
Минского горисполкома 
Николай ладутько, предста-
вители администрации горо-
да Минска и другие высоко-
поставленные лица.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.
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ПРэЗЕНТАЦЫЯ

Пакручасты лёс  
Вячаслава Шыдлоўскага і яго родных

Не-не дый узгадаю сваю 
колішнюю настаўніцу геаграфіі 
Глафіру  Алякс андраў н у 
Шыдлоўскую. У Дні Перамогі яна не 
раз распавядала пра свайго мужа, 
Героя Савецкага Саюза танкіста 
Міхаіла Катлаўца, які загінуў у баях 
з нямецка-фашысцкімі захопнікамі. 
Нам, школьнікам, вельмі хацелася 
быць падобнымі на яго. 

Але аднойчы Глафіра 
Аляксандраўна стала гаварыць пра 
несправядлівасць, якая адбывала-
ся падчас сталінска-берыеўскага 
перыяду, калі многіх людзей судзілі 
па даносах нядобразычліўцаў. Са 
страхам мы, дзеці, слухалі расказ 
пра яе роднага брата Вячаслава 
Шыдлоўскага, які да вайны працаваў 
сакратаром Смілавіцкага сельсавета. 
На яго напісаў паклёп чалавек, якога 
Вячаслаў лічыў сябрам. У артыле-
рыйскай школе ў Мінску (дзе цяпер 
Сувораўскае ваеннае вучылішча) 
зрабілі “шмон” і знайшлі ў тумбачцы 
курсанта Вячаслава Шыдлоўскага 
творы Сяргея Ясеніна, Максіма 
Багдановіча і Янкі Купалы. Юнака 
аб’явілі ворагам народа і саслалі на 
Калыму.

Я, памятаецца, пазнаёміўся 
ўжо з былым вязнем Вячаславам 
Шыдлоўскім у Смілавічах у свай-
го добрага сябра – пісьменніка 
Эдуарда Ярашэвіча. Вячаславу 
Аляксандравічу пашанцавала 
выжыць у Калымскім канцлаге-
ры, дзе нават зямля трэскалася ад 
лютых 60-градусных маразоў. Там 
многія тысячы такіх жа ні ў чым не 
вінаватых “ворагаў народа” гінулі, 
як мухі, але Вячаславу пашчасціла 
вярнуцца ў Беларусь.

Але і пасля таго, як яго 
выпусцілі з-за калючага дроту, 
здзекі не скончыліся. Шыдлоўскаму, 
як і іншым ацалелым палітвязням 
канцлагераў ГУЛАГа, далі “воўчы 
білет” – пашпарт з пазнакай, якая 
забараняла жыць у Мінску, зай-
маць пасады, адпаведныя ведам, 
уменням і працавітасці. Выпадкова 
парушыўшы пашпартны рэжым, ён 
рызыкаваў ізноў апынуцца за калю-
чым дротам.

У “Белгеалогіі”, дзе Вячаслаў 
працаваў пасля вяртання на 
радзіму, знайшліся разумныя 
і прыстойныя людзі, якія высока 
цанілі здольнасці Шыдлоўскага. 
Паколькі ён прафесійна трымаў 

у руках пэндзаль, Павел 
Леановіч, начальнік упраўлення 
“Белгеалогіі”, выпраўляючы свайго 
таленавітага падначаленага ў 
чарговую камандзіроўку, прасіў 
прывозіць малюнкі аб’ектаў, хаця, 
здавалася б, куды прасцей было іх 
сфатаграфаваць. З мноства нататак, 
якія зрабіў Вячаслаў, прайшоўшы 
тысячы кіламетраў у пошуках 
карысных выкапняў на далёкай 
Калыме і ў Беларусі, большасць 
знаходзіцца цяпер у архівах 
“Белгеалогіі”.

Шмат чаго аб сваім земляку, 
геолагу, краязнаўцу, мастаку і 
цудоўным чалавеку, яго сямейніках 
я даведаўся не толькі ад самога 
Шыдлоўскага і яго роднай сястры 
Глафіры Аляксандраўны, але і ад 
пляменніцы – Людмілы Іосіфаўны 
Прававовіч, удавы – Ядзвігі 
Фёдараўны Шыдлоўскай і сваёй 
стрыечнай сястры Эмы Таміла. 
На калымскую катаргу як “вораг 
народа” ў 1937 годзе быў высланы 
таксама старэйшы брат Вячаслава, 
адказны сакратар газеты “Піянер 
Беларусі” Усевалад Шыдлоўскі 
і швагер Іосіф Блецька. Глафіру 
Шыдлоўскую як сястру “ворагаў 
народа” выключылі з Мінскага 
педінстытута.

Вячаслаў быў другім сынам 
у сям’і настаўніка Аляксандра 
Шыдлоўскага і шляхцянкі Наталлі 
Віткоўскай. Нарадзіўся ён у 1913 
годзе ў вёсцы Матарова Смілавіцкай 
воласці. У тым жа годзе сям’я 
пераехала ў вёску Карзуны. Дзед, 
якого звалі Казімір, быў войтам. 
У яго быў выдатны вараны конь. 
Калі пачалася рэвалюцыя, ён хаваў 
каня на пасецы за вёскай Ляды, 
але яго ўсё ж знайшлі і забралі. 
Узамен далі дохлую кабылу. Дзед 
доўга ішоў за чырвонаармейцамі, 
просячы, каб не забіралі варанога. 
Але мальба старога была дарэмнай. 
Вясна выдалася халодная, дзед 
прастудзіўся і ад запалення лёгкіх 
памёр.

Бацька Вячаслава да рэвалюцыі 
скончыў Мінскую настаўніцкую 
семінарыю і выкладаў матэматыку 
і фізіку ў Смілавіцкай сямігодцы, 
якую пазней, у 1929 годзе, скончыў 
і яго малодшы сын. Паколькі 
хлопец захапляўся маляваннем, 
настаўнік Іван Размысловіч параіў 
таленавітаму вучню паступаць у 

Віцебскі мастацкі тэхнікум. Туды 
паслалі малюнкі, і юны мастак быў 
запрошаны на экзамены. Ды збыцца 
марам Вячаслава не наканавана. 
Галоўнай перашкодай аказалася 
сацыяльнае паходжанне: ён быў 
сынам настаўніка, а гэта значыць – 
“непрацоўнага элемента”.

Прыйш ло ся  мяняць 
жыццёвыя арыенціры, і Вячаслаў 
паступіў спачатку ў Смалянскую 
сельскагаспадарчую школу, а потым 
у Барысаўскі сельскагаспадарчы 
тэхнікум. Захварэў і памёр бацька. 
З-за адсутнасці сродкаў для 
існавання юнак пайшоў працаваць 
у калгас недалёка ад Смілавічаў 
(бальшавіцкія цынікі прыдумалі 
яму назву “Вызваленне”). У 
калектыўную гаспадарку загналі 
раскулачаных хутаран. З ранку 
да ночы яны вымушаны былі 
бясплатна цягнуць лямку калгаснага 
прыгону – за “палачкі-працадні” ў 
табелях. Усё ўбачанае і перажытае 
ўбіраў у сябе, як губка, Вячаслаў 
Шыдлоўскі – будучы катаржанін і 
аўтар кнігі “Рысы майго пакалення”, 
якая распавядае пра прыніжаных і 
раздушаных людзях таго часу.

Не думаў, не гадаў хлопец, 
малюючы пейзажы Смілавічаў, 
што вельмі хутка яму самому 
давядзецца сутыкнуцца з тымі 
шматлікімі жахамі, якія арганізавалі 
бальшавікі, каб “ашчаслівіць” 
працоўны люд. У 1933 годзе 
Вячаслаў быў камандзіраваны ў 
Харкаўскую вобласць, каб там 
у адным з саўгасаў заключыць 
дагавор на набыццё племянных 
свіней. Хаця факт галадамору ва 
Украіне старанна хаваўся ўладамі, 
але шыла ў мяшку не схаваеш. 
Убачанае ўразіла Шыдлоўскага да 
глыбіні душы.

Да мабілізацыі ў Чырвоную 
Армію ў 1935 годзе, будучы 
сакратаром Смілавіцкага 
местачковага Савета, Вячаслаў 
часцяком бываў у бацькоў 
знакамітага мастака Хаіма Суціна. 
Цётка Сара не пагаджалася 
прадаць карціну сына, якая вісела 
на сцяне. Ведала б, які лёс ёй 
наканаваны, – напэўна, рашэнне 
было б іншым. Згарэў той шэдэўр 
падчас пажару ў Смілавіцкім гета, 
калі яўрэі, якія не здолелі выехаць 
з мястэчка ў першыя дні вайны, 
былі расстраляны гітлераўцамі на 

Саламянцы у кастрычніку 1941 года.
Таленавітыя людзі заўсёды 

выдзяляюцца з натоўпу, і 
чырвонаармеец Вячаслаў 
Шыдлоўскі, які добра пеў і іграў на 
гітары, на конкурсе песні Беларускай 
ваеннай акругі заняў першае месца. 
Яго збіраліся залічыць у ансамбль 
акругі. Па нейкай прычыне ён 
туды не трапіў, затое паступіў у 
артылерыйскую школу імя Красіна. 
Але давучыцца да лейтэнанцкіх 
“кубароў” не паспеў.

Па даносе прыяцеля-студэнта 
(з якім вучыўся ў школе і якога 
доўгія гады лічыў добрым сябрам) 
Вячаслава арыштавалі як “ворага 
народа”. Колькі “срэбранікаў” 
атрымаў за подлую справу той 
“сябра”, было вядома толькі яму. Але 
колькі вяровачцы ні віцца, а канец 
будзе. Так здарылася і з паклёпнікам, 
на жаль, толькі праз паўстагоддзе, 
калі Вячаслаў Шыдлоўскі быў 
поўнасцю рэабілітаваны з-за 
адсутнасці складу злачынства. 
“Добры сябра” лез наверх, 
утоптваючы ў бруд і магілы сяброў і 
знаёмых. І далез да вялікіх вышынь, 
быў аблашчаны ўладай, займеў 
вучоныя ступені і ўзнагароды, 
стаў прафесарам. Нездарма ёсць 
прыказка: “У ціхай вадзе чэрці 
водзяцца”. У спакойнага на выгляд 
прафесара вучыліся такія вядомыя 
ў будучым людзі, як пісьменнікі 
Мікола Маляўка, Мікола Чарняўскі, 
Алесь Камароўскі і іншыя. 

Праз шмат гадоў Вячаслаў 
выпадкова сустрэў “сябра” ў 
Доме пісьменнікаў. У вачах таго 
мільганулі разгубленасць і сполах... 
Прайшло яшчэ шмат часу, пакуль 
Шыдлоўскі зразумеў сапраўдную 
прычыну такіх паводзін старога 
прыяцеля. Следчы ваеннай 
пракуратуры, які знаёміў Вячаслава 
са сфабрыкаванай справай на яго, 
вельмі здзівіўся, што даносчыкам 
аказаўся такі вядомы чалавек. З 
пачаткам перабудовы “адчуванне 
пагрозы выкрыцця не садзейнічала 
ранейшаму душэўнаму камфорту 
і спакою”. Калі таго “прыяцеля” 
ў часы перабудовы вызвалі 
для тлумачэнняў у ваенную 
пракуратуру, у яго трэсліся 
рукі. Даносчык са страхам 
чакаў выкрыцця сваіх паганых 
учынкаў, тым больш што Вячаслаў 
станавіўся вядомым у навуковых 

і літаратурных колах. Сярод яго 
сяброў і добрых знаёмых былі 
Гаўрыла і Радзім Гарэцкія, Сяргей 
Грахоўскі, Адам Мальдзіс і многія 
іншыя знакамітыя ў нашай краіне 
людзі. Сустракаючыся, “студэнт” 
(як іранічна называў яго Вячаслаў 
Шыдлоўскі) стараўся трымацца як 
мага далей ад таго, на каго некалі 
страчыў паклёпніцкія даносы і каму 
зламаў жыццё.

Нямала пакут выпала на долю 
вясковага хлопца, калі ён трапіў у 
гулагаўскія жорны. З Уладзівастока 
яго разам з сотнямі іншых 
зняволеных даставілі ў канцлагер, 
які знаходзіўся ў 600 кіламетрах 
паўночней Магадана – у басейне 
ракі Хатынах, што ўпадае ў Калыму. 
Хатынах набыла славу калымскага 
Кландайка, але Кландайка 
жудаснага, крывавага. Тут загінулі 
дзясяткі тысяч людзей, здабываючы 
золата.

Канцлагер быў абцягнуты 
калючым дротам, па перыметры яго 
– вартавыя вышкі. Над варотамі 
вісеў лозунг: “Труд в СССР – дело 
чести, дело славы и геройства 
(И.В.Сталин)”. Гэты сталінскі 
лозунг – блізня гітлераўскага, што 
быў прымацаваны на варотах 
канцлагераў: Arbeit macht frei – 
“Праца робіць свабодным”. Лагер 
месціўся на левым беразе ракі, а 
на правым знаходзілася самая 
страшная турма на Калыме – 
Серпанцінка, адкуль шлях быў 
адзін – у вечную мерзлату.

Сталінскі рэжым рабіў са 
слабых людзей нелюдзей, а моцных 
духам заганяў на той свет. Мала хто 
выжыў. Шмат бед перанёс Вячаслаў 
на Калыме. Але вытрываў. Стаў 
геолагам і, калі вярнуўся на радзіму, 
працягваў займацца пошукам 
прыродных багаццяў.

Падчас гарбачоўскай перабудо-
вы Вярхоўны суд СССР рэабілітаваў 
Вячаслава Шыдлоўскага. Яму было 
прысвоена званне “Заслужаны гео-
лаг СССР”. Пра пакуты на Калыме 
Шыдлоўскі паспеў напісаць кнігу 
“Рысы майго пакалення”, але яна 
пабачыла свет толькі пасля яго 
смерці.

Вячаслаў Шыдлоўскі пахаваны 
на могілках у Смілавічах побач з 
сястрой, маёй настаўніцай Глафірай 
Аляксандраўнай.

Уладзімір ШУЛЯКОЎСКІ.

ОБЩИЙ ПлАН

Шедевры уходят 
из банка

Впервые имя 
банкира Виктора 
Бабарико прозвучало, 
когда он как пред-
седатель правления 
«Белгазпромбанка» 
представил в 2012 году выстав-
ку «Художники Парижской 
школы из Беларуси» – картины 
из корпоративной коллекции 
банка. Выставка тогда откры-
лась в Национальном худо-
жественном музее. Публика 
ахнула, поглядев на шедевры, 
которые банк приобрел в свою 
корпоративную коллекцию, и 
преисполнилась уважением к 
Виктору Дмитриевичу. И ни 
разу с тех пор не ошиблась в 
этой персоне: банк последова-
тельно покупал и возвращал 
на родину картины известных 
художников рубежа XIX–XX 
веков, которые родились в 
Беларуси, а потом эмигриро-
вали и прославились в Европе.

Сегодня публика, думаю, 
ахнет во второй раз: банк 
наконец для своей богатой 
коллекции открыл публичную 
галерею «Арт-Беларусь» – во 
Дворце искусства на Козлова, 
3, вход – с торца. То есть в 
старом дворце создано новое 
выставочное пространство, 
суперсовременное, с бес-
платным Wi-Fi. Это помеще-
ние арендуется на дружеских 
началах у Союза художников. 
Как пошутил Бабарико: «Это 
съемная квартира, но съемная 
у друзей. Своя будет, когда 

через пару лет проект уйдет 
на Октябрьскую, 16».

На пресс-конференции 
Виктор Дмитриевич вспоми-
нал:

– Проект «Арт-Беларусь» 
по-своему уникальный и дерз-
кий. Лет десять назад извест-
ный дипломат Владимир 
Счастный завел нас одной 
фразой: «Все поздно. Поздно 
что-либо из Европы возвра-
щать в Беларусь». Нас это 
сильно задело. И вот прошло 
десять лет, и мы владеем более 
чем 100 шедеврами белорус-
ского искусства: Шагал, Сутин, 
Цадкин, Любич, Бакст… И 
сегодня мы выпускаем проект 
«Арт-Беларусь» за стены банка 
в публичное пространство – в 
галерею. Нередко я слышал: 
«Хорошо Бабарико: у него 
в кабинете висит Сутин, он 
каждый день на него смотрит 
и никому не показывает». Так 
вот не висит! Шедевры уходят 
за стены банка! Выпускаем их 
в свободную жизнь. Думаю, 
она сложится хорошо, хотя 
не уверен, что в дальнейшем 
удастся зарегистрировать и 
сохранить именно это имя – 
«Арт-Беларусь». Не всем дают 
разрешение на использование 
слова «Беларусь» в  названии.

Виктория ДРОЗД.

ЧАсТНАЯ ЖИЗНЬ

Федор Повный 
похоронил отца

Архимандриту Феодосию шел 82-й год.
Отпевание состоялось 12 апреля в храме в честь праведного Иова 
Многострадального при социально-реабилитационном комплексе 

«Дом Милосердия» Всехсвятского прихода города Минска.

Ты казала: 
ў 

панядзелак
Словы і музыка народныя.

АБІТуРЫЕНТ-2017

Праз два месяцы – ЦТ
Устаноўлены графік 

правядзення цэнтралізаванага 
тэсціравання ў 2017 годзе. 
Такая інфармацыя размешча-
на на Нацыянальным права-
вым інтэрнэт-партале.

Ц э н т р а л і з а в а н а е 
тэсціраванне пройдзе ў 
наступныя дні:

– беларуская мова – 12 
чэрвеня, панядзелак;

– руская мова – 14 чэрве-
ня, серада;

– грамадазнаўства – 16 
чэрвеня, пятніца;

– матэматыка – 18 чэрвеня, 
нядзеля;

– біялогія – 20 чэрвеня, 
аўторак;

– замежная мова 
(англійская, нямецкая, фран-
цузская, іспанская, кітайская) 
– 22 чэрвеня, чацвер;

– хімія – 24 чэрвеня, субо-
та;

– фізіка – 26 чэрвеня, 
панядзелак;

– гісторыя Беларусі – 28 
чэрвеня, серада;

– геаграфія – 30 чэрвеня, 
пятніца;

– сусветная гісторыя 
(найноўшы час) – 2 ліпеня, 
нядзеля.

Зарэгістравацца для пра-
ходжання ЦТ можна з 30 
красавіка па 3 чэрвеня, час 
працы пунктаў рэгістрацыі – з 
9.00 да 19.00, у суботнія дні (13 
і 27 мая) – з 9.00 да 18.00. Час 
пачатку ЦТ, у тым ліку ў рэзер-
вовыя дні – 11.00. Атрымаць 
сертыфікаты абітурыенты 
змогуць у пунктах правяд-
зення ЦТ з 10 ліпеня, у БДУ 
(рэзервовыя дні) – з 13 ліпеня.

МЕМуАРЫ

По наивности и незнанию считал, что в 
посольских машинах водители  – иностран-
цы, а оказалось, что агенты КГБ. Естественно, 
первый же шофер на американской машине 
тут же доложил «куда следует», когда я обра-
тился к нему за помощью. По возвращении в 
Александров на следующий день меня аресто-
вали.

В 2007 году в публикации «Подарок от 
ФСБ России» я воспроизвел текст той дав-
ней статьи, «гонорар» за которую обошелся 
мне в шесть лет лишения свободы. Как раз в 
том 2007 году мне позволили ознакомиться с 
судебным делом за 1970 год, и я в архиве снял 
копию с рукописи. 

Как проходил первый арест, я где-то уже 
описывал. По повестке вызвали в прокуратуру 
среди рабочего дня. А я собрался идти как раз 
на свидание. Познакомился ранее с одной жен-
щиной, хотел с ней создать семью, пожениться. 
Три бутылки перцовки взял с собой, закуску в 
портфель. А по дороге (она на окраине городка 
жила) была баня. Вот, думаю, в баню схожу по 
дороге, а потом к ней в гости, как говорится, 
на ночь глядя. Поэтому, не чувствуя за собой 
греха, спокойно отправился в прокуратуру. 
Только любопытство было: чего ради я им 
понадобился? Захожу, поздоровался. В кабине-
те сам прокурор, и еще человек сидит. Видимо, 
его помощник. Прокурор сразу начал с вопро-
са: «Почему вы постоянно выступаете против 
советской власти?» 

Вопрос меня удивил: «Я – против совет-
ской власти? Советская власть – это народная 
власть, товарищ прокурор. Я – рабочий чело-
век, и я в принципе не могу выступать против 
своей же власти». 

После моего ответа возникла пауза. 
Прокурор молча смотрит на меня. Тогда я 
спрашиваю: «Вы что, ждете продолжения?» – 
«Ну да», – отвечает.

И я продолжил: «Ну что ж, уточню выше-
сказанное. Советская власть – это от слова 
совет, советоваться. Так вот, за тридцать лет 
своей жизни я пришел к выводу, что никто и 
никогда с нами – с народом – не советовался и 
не советуется. Поэтому у нас советской власти 
нет и никогда не было. За нее только предстоит 
еще бороться».

Сзади по плечу слегка похлопали. Я пово-
рачиваюсь – милиционер протягивает мне 
наручники… И все, в тюрьму, прямо из каби-
нета прокурора. Вот так началась моя тюрем-
но-лагерная эпопея.

– Куда Вы тогда попали и на сколько?
Михась Кукобака: – Отвели в 

Александровскую тюрьму. Она рядом с про-
куратурой. Там сидел первое время, ког-
да следствие велось местным следователем 
Федосовым по ст.190-1. Он же направил меня 
на психэкспертизу во Владимир. Там признали 
здоровым, но с некоторыми психопатическими 
отклонениями. По мере сбора новых матери-
алов, следователь решил, что мои действия 
тянут на 70-ю статью. И по согласованию с 
прокурором города дело было передано в след-
ственное управление КГБ по Владимирской 
области. Мое дело стал вести не рядовой сле-
дователь, а начальник следственного отдела 
КГБ по Владимирской области майор Павел 
Евсеев. Он лично приехал за мной с одним 
оперативником. И меня на черной «Волге», 
как это описывают в детективах, повезли из 
Александровской тюрьмы во Владимирский 
централ. Там мое дело почему-то переквалифи-
цировали на статью 190-1 УК РСФСР. Никогда 
позже с подобной практикой в отношении 
других обвиняемых я не сталкивался и даже 
не слышал. Формально по 190-1 дела ведет 
только прокуратура. КГБ лишь негласно, за 
спиной, руководит процессом. У меня все было 
по-иному, вопреки правилам.

КГБ предлагает сделку
Фактически уже во время поездки в маши-

не Евсеев начал допрос в виде такой необяза-
тельной беседы. Я был абсолютно откровенен. 
А что мне скрывать? То, что я не приемлю 
власть? Да никакой тайны никогда не делал 
из этого. К тому же в связи с моим актив-
ным критическим поведением они запросили 
материалы. Им прислали из Киева все, что 
там накопилось. Кроме того, делали запросы 
во все места, где я жил и работал. По России, 
Казахстану, Беларуси. Следователи КГБ разы-
скивали и допрашивали (если кто жив был) 
даже бывших воспитателей Бобруйского дет-
дома. Нафантазировали себе, что я человек 
особо опасный. 

Через несколько дней после перевода во 
Владимирскую тюрьму меня вызвали пару раз 
уже на официальный допрос. Всякие вопро-
сы о друзьях, знакомых, коллегах по работе, 
даже самые невинные, я решительно отклонял. 
О себе самом скрывать было нечего. Да они 
узнали обо мне даже то, что сам успел забыть. 
Иногда после отказа отвечать на какой-то его 
вопрос майор лишь добродушно отмахивался: 
«Да мы и так все знаем». Как-то, видимо, уже 
в третье посещение, Евсеев пришел в хорошем 
настроении, шутил, даже разоткровенничался. 
Похвастался, что начал работать следователем 
еще в 1940 году. «Так у вас же руки по локоть в 
крови, – говорю ему. – Сколько народу вы загу-
били?» Майор Евсеев, вальяжно откинувшись 

на стуле, с добродушной улыбкой спросил: 
«А ты знаешь Кукобака, что сказал товарищ 
Сталин?..» – и начал мне цитировать извест-
ную речь Сталина на банкете о «терпении» 
русского народа. Потом следователь посерьез-
нел: «А теперь, Кукобака, давай обсудим одно 
важное дело».

И предложил мне сделку.
«Ведь по сути, Кукобака, в деле у тебя ниче-

го серьезного нет. И если ты поможешь нам в 
одном вопросе, то и мы могли бы тебе помочь, 
отпустить. Пошел бы на свой завод, работай 
себе спокойно. Только измени свое поведение, 
не болтай никому ничего лишнего». И про-
тянул мне какую-то бумажку; предложил под-
писать, что якобы я встречался и вел какие-то 
беседы со статс-секретарем посольства ФРГ, 
неким господином Мюллером.

Я говорю: «А с какой стати? Если я и знать 
не знаю никакого Мюллера?» – «А тебе и 
знать ничего не надо. Ты просто подпиши, и 
все. Ты поможешь и нам, и себе; так сказать, 
выкрутишься из ситуации, в которой оказался. 
Бояться тебе нечего. Об этом никто не узна-
ет, лишь бы сам не болтал». Я говорю: «Ну, 
правильно, никто не узнает. Но я-то сам всю 
жизнь буду знать, что сделал пакость человеку, 
которого в глаза не видел. Если вам чем-то он 
насолил – ищите на него какой компромат, как 
говорится. А я тут при чем?» – «Так ты что, не 
хочешь? Отказываешься?» – «Конечно, не хочу. 
Зачем я буду участвовать в этом?»

Такой разговор произошел. 
«Ну, смотри, Кукобака, пеняй на себя. Мы 

тебе такое устроим, что всю жизнь потом 
будешь расплачиваться». – «Да чихать я хотел 
на ваши угрозы!» – с вызовом ответил ему.

После этого всякие допросы и беседы 
закончились. 

Институт Сербского 
Через несколько дней меня снова приводят 

в кабинет следователя. Он сидит довольный, 
улыбается: «Ну вот, Кукобака, мы направляем 
тебя в институт Сербского. Поедешь в Москву, 
на экспертизу». – «Я не нуждаюсь в вашей 
экспертизе». – «А тебя и спрашивать никто не 
будет».

Все. И меня отправили в институт Сербского. 
Там продержали сорок дней. С врачами я так-
же был абсолютно откровенен, отвечал на все 
вопросы, не пытался уклоняться. Когда расска-
зал свою историю сокамерникам, мне предска-
зали: «Все, ты обречен. Что бы ты ни говорил, 
бесполезны все эти разговоры, все уже решено 
заранее. Тебя отправят в психушку».

Я говорю: «А почему вы так решили? 
Может быть, врач действительно хочет знать 
правду, составить мнение – действительно ли 
я болен или здоров? Я же никогда не был в 
психушке. Отслужил в армии, и нигде никто не 
сомневался в моем здоровье».

Они говорят: «Это не имеет значения. У 
них все решено, запрограммировано».

Так оно и оказалось. Мне никто не сооб-
щил о результатах обследования. Просто сно-
ва отправили в Лефортово. А через неделю 
этапом вернули во Владимирский централ. 
Посадили в одиночную камеру. Проходил 
месяц за месяцем, а я ничего о своей судьбе 
не знал. По сути, был на режиме строгой изо-
ляции. Не известно, сколько бы это продолжа-
лось, если бы не сумел связаться с осужденны-
ми политзэками на своем этаже. Я передал им 
сведения о себе, и один из них, Юрий Белов, 
написал протест на имя генпрокурора. Сам я 
тоже постоянно писал жалобы, но подозреваю, 
что их не отправляли из тюрьмы. Наконец 6 
сентября 1971 года меня вызвали в спецчасть 
тюрьмы, и начальник скороговоркой зачитал 
акт экспертизы, согласно которому я признан 
невменяемым и буду отправлен в спецпсихуш-
ку тюремного типа. Далее он мне заявил, что 
суд надо мной состоялся 4 ноября 1970 года и 
мне якобы об этом сообщали. Это была наглая 
ложь.

23 ноября 1971 года наконец-то я оказался 
в Сычевской спецпсихбольнице в Смоленской 
области. Таким образом, больше года провел 
во Владимирской тюрьме. 

– Вас признали во время этой экспертизы 
вменяемым или наоборот?

Михась Кукобака: – Конечно, невменяе-
мым, раз отправили в психушку.

Тюрьма
Тюрьма – это как бы пересылка была для 

меня; в ожидании этапа сидел. Но я провел 
там больше года. И если бы не жалоба Белова, 
не известно, сколько бы еще сидел. Дело в том, 
что по их хитрым законам нахождение в тюрь-
ме не входит в так называемый «срок лечения». 
То есть мог бы сколь угодно долго сидеть в 
тюрьме, и это не засчитывается. Им выгодно 
подольше держать в заключении. Хотя как бы 
неформально есть правило: держать в психуш-
ке столько, сколько бы по приговору сидел. Так 
мне объясняли некоторые зэки. Сам я о таком 
законе нигде не читал. На практике знал мно-
го случаев, опровергающих эту легенду. Да и 
мой опыт тому подтверждение. Максимальный 
срок по 190-1 – три года лагеря. А я по этой же 
статье провел свыше шести лет в заключении, 
по тюрьмам и психушкам.

(Продолжение в следующем номере.)

Михаил Кукобака  
на презентации  
книги в Бобруйске.

(Продолжение. 
Начало на 5-й стр.)

«Доўгі калідор» 
Леанарды Юргілевіч

Журналістку і пісьменніцу 
Леанарду Юргілевіч у Дзятлаве 
ведаюць многія. 37 гадоў яна 
адпрацавала ў мясцовай рай-
газеце. Пісала пра людзей, пра 
зямлю, пра тое, што хвалява-
ла чытачоў. І цяпер спадары-
ня Юргілевіч не пакідае сваё 
пяро. Яна часта публікуецца ў 
“Народнай Волі”. Акрамя роз-
ных інфармацый і рэпартажаў 
Леанарда Юргілевіч актыўна 
спрабуе свае сілы ў чыста 
пісьменніцкай справе: піша 
гумарэскі, фельетоны і 
апавяданні, з многімі з якіх 
змаглі пазнаёміцца чытачы 
“Народнай Волі”. Менавіта 
гэтыя творы і склалі новую 
кніжку прозы Леанарды 
Юргілевіч “Доўгі калідор”, 
выдадзеную нядаўна ў 
Слонімскай друкарні. Гэта 
ўжо трэцяя па ліку кніга 
пісьменніцы і журналісткі.

Прадмову да кнігі напісаў 
прафесар з Гродна Аляксей 
Пяткевіч. У прадмове ён 
адзначыў, што чытач у “новай 
кнізе сустрэне не толькі 
апавяданні-абразкі, а і сюжэт-
на разгорнуты твор “Доўгі 
калідор”, дзе паказаны працэс 
нялёгкіх выпрабаванняў, якія 
праходзіць чалавек у пэўных 
абставінах”. 

Сапраўды, назву кнігі 
дала аповесць “Доўгі 
калідор”. Яе гераіня Тоня 
Кудзелька сама папрасілася 
ў псіханеўралагічны дыспан-
сер, дзе лечаць алкаголікаў. 
Аўтар цікава і шчымліва 
апісвае тое, што давяло-
ся ўбачыць і перажыць там 
Тоні. Знаёмства з жанчынамі, 
лёс якіх перакрэсліла гарэл-

ка, вымушае яе працвера-
зець па-сапраўднаму. Гераіні 
робіцца страшна, калі яна 
даведваецца пра жыццё сябро-
вак па няшчасці, пра тое, як 
цяжка пазбавіцца ад зялёнага 
змея, як пакутуюць, церпя-
чы невыносны боль, хворыя 
на алкагалізм. І ўвасабленнем 
гэтага страху робіцца для Тоні 
Кудзелька доўгі бальнічны 
калідор. Перш чым пакінуць 
дыспансер пасля выпіскі, яна 
кідае на яго апошні позірк: 
“Тоня яшчэ раз прабегла 
вачамі па калідоры-тунэлі, дзе 
было перажыта столькі свайго 
і чужога гора, пастаяла і пайш-
ла на вуліцу, залітую сонеч-
ным святлом”.

У новую кнігу Леанарды 
Юргілевіч увайшлі такса-
ма апавяданні, сюжэты якіх 
узяты з жыцця людзей, што 
жывуць побач. У тужлівых і 
простых, здавалася, па сюжэце 
творах пісьменніца распавя-
дае пра нялёгкі чалавечы лёс. 
У многіх з іх бачыцца сама 
аўтарка з яе перажываннямі і 
радасцямі.

Але распачаць сваю новую 
кнігу пісьменніца вырашыла з 
гумарэсак. Пачаўшы ўсміхацца 
і нават смяяцца, чытач пасту-
пова паглыбляецца ў жыццё-
выя гісторыі, ад якіх ужо не да 
смеху. Аўтарка асабліва любіць 
сваіх герояў – вясковых і 
гарадскіх дзівакоў, якіх і асу-
джае, і вельмі яскрава апісвае, 
ствараючы па-сапраўднаму 
маляўнічае палатно. Вось як, 
напрыклад, галоўную гераіню 
апавядання “Антоля”: “Была 
яна высокая, тоўстая і дужая, 
як трактар, з круглым, нейкім 

пляскатым тварам… Як прыж-
мурыць свае і без таго вузкія 
вочы-шчыліны, як зірне, нібы 
нажом паласне, то забудзешся, 
як цябе завуць”.

У кнізе ёсць не толькі 
мастацкія творы, але і нарысы. 
Асабліва шчымліва, балюча 
і шчыра Леанарда Юргілевіч 
апісала сваю родную вёску 
Рагалёўшчыну Валожынскага 
раёна. Прыгадвае і ксянд-
за Уладзіслава Чарняўскага з 
Вішаўскага касцёла, і іншых 
людзей, якіх ведала асабіста.

Хачацца сказаць некалькі 
слоў пра Леанарду Юргілевіч. 
Нарадзілася пісьменніца 
ў вёсцы Рагалёўшчына 
Валожынскага раёна. Рана 
засталася сіратой. Спачатку 
вучылася ў Іўеўскай, а пасля 

ў Свіслацкай школе-інтэрнаце. 
У 1966 годзе прыехала ў 
Дзятлава. Тут выйшла замуж і 
асела назаўсёды.

У 2000 годзе ў серыі 
“Бібліятэка “Вожыка” паба-
чыла свет яе першая кніга 
гумарэсак “Грэшная душа”. 
Глыбокае веданне вяскова-
га, местачковага побыту, 
талент высвечваць істотнае, 
важнае, цікавае, смешнае ў 
псіхалогіі і паводзінах сваіх 
герояў, сакавітая самабытная 
мова робяць творы Леанарды 
Юргілевіч сапраўднымі 
літаратурнымі жамчужынкамі.

Некалькі разоў аўтарка 
станавілася лаўрэатам прэміі 
часопіса “Вожык”. Была 
ўдзельніцай Усебеларускага 
фестывалю сатыры і гумару 

“Аўцюкі-2000”, дзе атрымала 
дыплом “За развіццё трады-
цый беларускага гумару”.

У 2003 годзе з друку выйш-
ла кніга прозы Леанарды 
Юргілевіч “Восеньскае танга”, 
якую мне прыйшлося рэдага-
ваць і пісаць да яе прадмову.

У 2002 годзе Леанарда 
Юргілевіч была ўганаравана 
спецыяльным дыпломам 
і прэміяй амерыканскай 
кампаніі “Філіп Морыс” за 
перамогу ў конкурсе для 
журналістаў, якія пішуць 
на сацыяльную тэматыку. 
Менавіта гэта тэма пастаянна 
прысутнічае ва ўсіх жыццёвых 
гісторыях пісьменніцы ў яе 
“Доўгім калідоры”. 

Сяргей ЧЫГРЫН.
Фота аўтара.

Прафесар з Гродна 
Аляксей Пяткевіч  

і Леанарда Юргілевіч 
у Дзятлаве,  

2016 г.

ТРАгІЧНАЯ сТАРОНКА

Чаму ў 1945 годзе НКВД спаліла 
беларускую вёску разам з жыхарамі?  

Студэнт Францішак Цярэшка здымае фільм пад назвай “Папялішча Свабоды”. Гэта рэальная гісторыя 
вёскі Лаўжы, сапраўдная чалавечая драма, якая разгарнулася напрыканцы Другой сусветнай вайны.
…Салдат савецкага войска 

забівае маці свайго пляменніка 
Якуба перад касцёлам. Яго 
сям’я дапамагала палякам 
– жаўнерам Арміі Краёвай, 
сярод якіх былі і беларусы. 
Якуб вырашае адпомсціць 
дзядзьку. Каб падавіць магчы-
мы бунт, савецкае кіраўніцтва 
вырашае знішчыць усіх 
сведкаў трагедыі. НКВД спаль-
вае цэлую вёску і забівае ўсіх 
мірных жыхароў. 

Гэта рэальная гісторыя 
вёскі Лаўжы, якая не так даўно 

была падрабязна апісана ў 
СМІ. Цяпер яна стала асновай 
для сюжэта трэйлера фільма. 
Але чаму гэта важна і тычыц-
ца кожнага з нас?  

Гэта тэма найбольш акту-
альная для Беларусі. Нядаўна 
на дзяржаўным узроўні 
ўсплылі Курапаты, дзе ў 1937-
м НКВД забівала грамад-
зян Беларусі. У 1945-м, калі 
набліжалася доўгачаканая 
перамога над фашысцкімі 
захопнікамі, у нашай краіне 
ішла новая, невядомая вай-

на: Саветы зноў забівалі 
беларусаў. Але што мы пра 
гэта ведаем? 

Заходняя Беларусь 
да 1939 года ўваходзіла ў 
склад Польшчы. На праця-
гу Другой сусветнай вайны 
на яе тэрыторыі працягвалі 
дзейнічаць польскія ваенныя 
фарміраванні, такія як Армія 
Краёва. У іх ўдзельнічалі 
каля 70.000 беларусаў. Армія 
Краёва была папулярная 
ў нас: на захадзе Беларусі 
мірныя жыхары многіх вёсак 

яе актыўна падтрымлівалі. 
Напрыканцы вайны Чырвоная 
Армія разам з НКВД дзеля 
ўсталявання ў нас савецкай 
улады намагаліся зачысціць 
беларускія землі ад “польскіх 
элементаў”. З гэтай мэтай 
рабіліся карныя рэйды, падчас 
якіх забіваліся абаронцы АК і 
сведкі – мірнае насельніцтва, 
часам спальваліся вёскі. Вёска 
Лаўжы – яскравы таму пры-
клад. 

Гэтая гісторыя і паслужы-
ла для стварэння трэйлера для 

будучага фільма пад назвай 
“Папялішча Свабоды”. 

Аўтар і рэжысёр трэйлера 
фільма – Францішак Цярэшка, 
інтэрнэт-прадпрымальнік, 
ст удэнт Познаньскага 
ўніверсітэта.

“На фоне сённяшніх падзей 
гэтая гісторыя робіцца най-
больш актуальнай. Бо падзел 
грамадства вядзе да крывавага 
супрацьстаяння. Адзінае выйс-
це для нас – кансалідацыя”, – 
кажа Францішак Цярэшка. 

Сяргей ЖАЎРЫД.

ШАНЦ

яўген шАЎКО:
«Мы адкрыем ім акно ў свет…»

Такі лагер з’яўляецца 
адзіным у Беларусі. Ён будзе 
працаваць з 15 па 27 ліпеня  
2017 года на базе спецыя-
лізаванага адукацыйна-
рэабілітацыйнага цэнтра 
РУП БПААЦ (г.Мінск, вул.
Адоеўскага, 10). Для ўдзелу ў 
лагеры-семінары запрашаюц-
ца тыя, хто дрэнна валодае 
тэхнікай язды на інвалідных 
калясках, хто з-за гэтага рэдка 
пакідае сцены кватэры.

– Такім людзям мы адкры-
ем акно ў свет, – кажа стар-
шыня грамадскага аб’яднання 
інвалідаў-калясачнікаў Яўген 
Шаўко.

Для ўдзельнікаў лагера 
арганізатарамі ўжо распраца-
вана разнастайная  праграма. 
Гэта і навучанне тэхніцы язды 
на калясцы  актыўнага тыпу, і 

трэніроўкі па стральбе з лука, 
настольным тэнісе, плаванні, 
аэробіцы…

–  Будзе арганізавана такса-
ма шмат важных і карысных для 
інвалідаў лекцый, – падкрэслівае 
Яўген Шаўко. – Напрыклад, 
інфармацыя пра правы і льготы, 
якія маюць інваліды паводле 
нашых законаў, якія ў іх пер-
спектывы працаўладкавання, а 
таксама лекцыі на жыццёвыя 
тэмы – як пазбегнуць ўзнікнення 
пролежняў, якой павінна быць 
прафілактыка запалення моча-
выводзячых шляхоў.

Удзел, пражыванне і хар-
чаванне ў лагеры бясплатныя. 

Для ўдзелу ў лагеры-
семінары неабходна запоўніць 
анлайн-анкету на сайце:  
www.raik.by/lager.

Ігар ЗАЛЕСКІ.

Пра што пяюць  
яе цымбалы

НАПЯРэДАДНІ

Як бацькі паўтараюцца 
ў дзецях, так і сапраўдны 
настаўнік паўтараецца ў сваіх 
лепшых вучнях. Канцэрт 
памяці выдатнага педа-
гога Беларускай акадэміі 
музыкі Таццяны Пятроўны 
СЯРГееНКА адбудзец-
ца ў Белдзяржфілармоніі 
ў пятніцу 21 красавіка. 
На філарманічнай сцэ-
не загучыць галоўны 
інструментальны голас 
Беларусі – цымбалы, будуць 
выступаць вучні Таццяны 
Сяргеенка, а гэта такія сла-
вутыя цымбалісты, як Міхаіл 
Лявончык, Аляксандра 
Дзенісеня, Вольга Мішула, 
Таццяна Шумакова, Наталля 
Кавалеўская (Аруцюнава), 
Таццяна Сушчэня, Галіна 
Лазовік, Вераніка Дабрыніна. 
І многія проста таленавітыя 
музыканты.

– Гэта будзе грандыёз-
ны канцэрт, – сказаў Міхаіл 
Антонавіч Казінец, галоўны 
дырыжор Нацыянальнага 
акадэмічнага народнага арке-
стра імя І.Жыновіча. – Наш 
аркестр будзе браць у ім удзел, 

але галоўным інструментам 
будуць цымбалы, толькі 
цымбалы. Таццяна Пятроўна 
прысвяціла ім усё жыццё, 
выхавала плеяду выдат-
ных салістаў, музыкантаў. 
Я з Таццянай Пятроўнай 
быў знаёмы са студэнцкіх 
гадоў. Яна вучаніца вялікага 
Іосіфа Жыновіча. Мы разам 
вучыліся ў кансерваторыі, 
потым разам працавалі ў 
Акадэміі музыкі. Я 45 гадоў 
працую ў філармоніі, 20 
гадоў быў рэктарам Акадэміі 
музыкі – натуральна, усе 
гэтыя гады я правёў з пра-
фесарам Сяргеенка ў самых 
цесных зносінах. Яна выбітны 
педагог і музыкант, чалавек, 

які паклаў усе свае здольнасці 
і прафесіяналізм на цымба-
лы. І якіх вучняў яна выха-
вала: напрыклад, Міхаіла 
Лявончыка, які пакарае зараз 
Еўропу... Ён таксама прыедзе 
ў Мінск, будзе ўдзельнічаць 
у канцэрце. А пачнецца кан-
цэрт з выступлення дзя-
цей музычных каледжаў і 
школ – яе творчых ўнукаў і 
праўнукаў, таму што іх сён-
ня вучаць педагогі, якія былі 
калісьці вучнямі Таццяны 
Пятроўны. Прафесар 
Сяргеенка – родапачынальнік 
цэлай сапраўднай школы 
цымбалістаў, гонар нашай 
музычнай гісторыі.

Вікторыя ДРОЗД.

Ф
от

о 
B

EL
TA

.B
Y



Н а у ч и т е 
меня, пожа-
луйста, выра-
щивать лук-
батун. Спасибо!

Юлия 
УСХОДИК.

Л у к - б а т у н 
размещают в 
первый год 
после внесения 
(до 7–10 кг/м2) 
осенью компо-
ста: однолетнюю 
культуру – после 
картофеля, огурца, тома-
та, капусты, многолетнюю 
– вне оборота. Всхожесть 
семян сохраняется 3–4 года. 
Перед посевом их замачи-
вают на двое суток в воде 
комнатной температуры 
(воду меняют 4–6 раз). Это 
ускоряет появление всхо-
дов на 5–7 дней.

Пророщенные семена 
высевают на глубину 2–3 
см в апреле – начале мая 
(сбор урожая в июле) и в 
июле-августе (сбор урожая 
в июне-июле следующего 
года). Плотность посадок 
влияет на урожайность 
и качество продукции: с 
увеличением расстояния 
между растениями листья 
становятся толстыми, гру-
быми; при междурядьях не 
более 20 см и расстоянии 
между растениями 4–6 см 
образуются тонкие, нежные 
листья.

Культура зеленого лука 
из семян лука-батуна в 
открытом грунте в 10–13 
раз дешевле, чем из репча-
того лука-выборка. В пле-

ночных укрытиях зелень в 
посевах второго-четвертого 
года готова к употреблению 
в апреле – начале мая, то 
есть на 10–15 дней раньше, 
чем в открытом грунте.

Лук-батун, как и другие 
зеленые луки, может нака-
пливать нитраты, поэто-
му следует отказаться от 
подкормки его азотными 
удобрениями. На бедных 
почвах допускается только 
одна подкормка навозной 
жижей (1:15) или мочеви-
ной (6 г/м2) – на ранней 
стадии развития растений. 
Для снижения содержания 
нитратов хотя бы на 20% 
зеленый лук вымачивают в 
воде комнатной температу-
ры не менее одного часа.

Поливают 3–4 раза по 
10–20 л/м2. При недостат-
ке влаги батун стрелкуется, 
листья грубеют, становятся 
горькими. Излишек воды 
на поверхности и корка 
приводят к кислородному 
голоданию и гибели расте-
ний. Поэтому после поли-
вов и обильных дождей 
необходимо рыхление.

http://www.nv-online.info88 Р О З Н А е
18 красавіка 2017 ã.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна 
пакідае права ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных 
аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не 
пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай інфармацыі 
№947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с
вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні 
дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва «Беларускі Дом друку». лП №02330/106 ад 
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ПОлЕЗНЫЕ сОВЕТЫ КРЫЖАВАНКА

Ведущий рубрики агроном Федор ВЕРАВОЙША.

Усадьба

В общем понимании людей кунг-фу – это 
боевое искусство.

На самом деле основатели кунг-фу преследо-
вали одну цель – долголетие.

Меня зовут мастер Юджин Сао, я занимаюсь 
кунг-фу уже более 27 лет и знаю об этом древнем 
искусстве практически все. Я говорю вам с пол-
ной уверенностью в своих словах: хотите быть 
здоровыми – приходите на кунг-фу. ПеРВОе 
ЗАНЯТИе – БеСПлАТНО.

Так что же такое кунг-фу? Это оздоровитель-

ная дыхательная, суставная, силовая гимнастика, 
которая практически за 2–3 месяца решает мно-
гие  проблемы со здоровьем. В моей практике 
были люди с болезнью Паркинсона, с камнями 
в почках, болями в спине, больными коленя-
ми, проблемами мочеполовой системы и даже 
семейные пары, которые не могли родить. У всех 
у них был положительный эффект от занятий, 
и каждый из них говорил СПАСИБО! За время 
моей работы у меня в центре соединились более 
15 молодых пар.

Первые упоминания о школе кунг-фу вос-
ходят к XvI веку, но легенды гласят, что эта 
школа появилась в III веке до нашей эры. Все 
знания, которыми я обладаю, были переданы мне 
моим учителем – гранд-мастером Ли Хонг Таем, 
последним монахом-воином монастыря Ло Фу 
Шон (юг Китая). Мною было подготовлено более 
5000 учеников.

Ждем Вас в нашей большой семье, где Вы 
получите молодость, хорошее самочувствие и 
уверенность в себе.

Кунг-фу – путь к долголетиюБЕсПлАТНО НА ЗАНЯТИЕ!

Наш центр «Красивая Семья»  
находится на ул.Стариновской, 29.
Телефоны администратора:  
(8044) 518-00-00;  
(8025) 518-00-00.
Наш сайт www.hong-gia.com.
Первое занятие бесплатно.

ООО «Хонг-Гиа» УНП 191210352 
 свидетельство от 19.06.2009.

АЗБуКА сАДОВОДА

Падпісныя індэксы:

• Далеко не все растения уживаются 
между собой. Например, шалфей не 
любит соседства с луком, репа стра-
дает от гулявника и горца птичьего 
(спорыша), бархатцы плохо действуют 
на бобы, полынь горькая – на горох и 
бобы, пижма – на капусту листовую.

• Есть виды растений, которые 
выделяют вещества, плохо перено-
симые большинством других видов. 
Например, близкое соседство полыни 
горькой нежелательно для большин-
ства овощей.

• Среди овощных растений также 
есть неуживчивый, или, как говорят, 
«асоциальный» вид, плохо действующий 
на многие культурные растения. Это 
фенхель. Он угнетает томаты, кустовую 
фасоль, тмин, горох, бобы и шпинат.

• Некоторые сорняки полевых куль-
тур не просто конкурируют с ними 
за воду и питание, но и мешают их 
росту своими выделениями. Пшеницу 
угнетает большое количество растений 
ромашки, рапс – гулявника и горчицы 
полевой. Рожь, наоборот, сама тормо-
зит рост сорняков, и если ее высевать 
два года подряд на одном месте, то она 
на этом поле уничтожит пырей. Другие 
культурные растения также способны 
тормозить рост сорняков.

• Ярким примером отрицательного 
взаимодействия могут служить отно-
шения между клевером и всеми рас-
тениями из семейства лютиковых, в 
корнях которых образуется вещество 
ранункулин, даже в чрезвычайно низ-
ких концентрациях угнетающее рост 
клубеньковых бактерий и поэтому 
делающее почву непригодной для кле-
вера. Если на поле многолетних трав 
появился лютик, то клевер здесь скоро 
совсем исчезнет.

• Есть немало примеров таких вза-
имоотношений, когда в больших коли-

чествах растений действуют на какую-
нибудь культуру угнетающе, а в малых 
– благоприятны для ее роста. Такие 
растения рекомендуется высаживать 
по краям грядок с овощными культу-
рами, но только в небольших количе-
ствах. Это относится к яснотке белой 
(глухой крапиве), эспарцету, валериане, 
тысячелистнику.

• Сильное отрицательное действие 
на культурные растения оказывают 
пырей ползучий, марь белая, щавель 
конский. Выделения пырея особенно 
сильно угнетают кукурузу.

Было бы желание –  
и все у вас получится

Омолаживаем смородину
В условиях любительско-

го сада часто встречаются 
загущенные кусты черной 
смородины, росшие несколь-
ко лет без обрезки. Такие 
кусты требуют сильного 
прореживания: вырезаются 
поломанные, слабые, мало-
урожайные ветви всех воз-
растов.

В первую очередь удаля-
ют ветви, лежащие на зем-
ле и растущие внутрь куста. 

Удаляются слабые, однолет-
ние нулевые побеги, остав-
ляя 2–3 сильных на смену 
стареющим. Если побегов 
возобновления образует-
ся мало или их совсем нет, 
надо в разных частях куста 
дополнительно вырезать 2–3 
сильные старые ветви, а на 
оставшихся вырезать или 
укоротить отросшие из их 
основания сильные росто-
вые побеги, чтобы побудить 

куст к образованию побегов 
возобновления.

У оставленных старых 
ветвей срезают усыхающие 
окончания до любого силь-
ного бокового ответвле-
ния, чтобы усилить рост 
на оставшейся части ветви. 
Сильные однолетние при-
корневые побеги (если они 
есть) и ростовые побеги на 
старых ветвях укорачивают 
для усиления ветвления.

Однако в один год не сле-
дует  вырезать все старые 
ветви, пока куст не обра-
зует им на смену новых. В 
этом случае растения могут 
дать небольшой урожай. 
Правильной обрезкой в тече-
ние 3–4 лет можно восста-
новить плодоношение куста 
и в дальнейшем продолжать 
обрезку обычным порядком.

уЧЕНЫЕ РЕКОМЕНДуЮТ

Разбросал – сразу запахивай
При внесении органиче-

ских удобрений необходимо 
помнить, что разбросанные 
по участку навоз, торфона-
возные компосты на солнце 
и ветре в течение 1–2 часов 
теряют до 50% действующей 
активной микрофлоры и до 
30–50% запаса питательных 
веществ, особенно азотных. 
Только торфо-минеральные 
компосты и осадок сточных 
вод в некоторых случаях 
(когда недостаточно выве-
трены) полезно не сразу 
заделывать в почву.

На легких почвах (пес-
чаных, супесчаных, большей 
части торфяных, чернозем-
ных) органические удобре-

ния заделывают, как пра-
вило, осенью на 20–22 см, 
на тяжелых (суглинистых, 
глинистых) – на 14–16 сан-
тиметров. Такая технология 
заделки органических удо-
брений обеспечивает актив-
ную работу микробов по 
разложению удобрений, а 
также большую доступность 
питательных элементов для 
корневой системы растений.

Эффективность орга-
нических удобрений (как и 
минеральных) на высоко-
окультуренных структур-
ных почвах выше, чем на 
неокультуренных бесструк-
турных. Для высокострук-
турных почв характерно 

оптимальное отношение по 
объему между воздухом – 
20%, влагой – 40% и тверды-
ми частицами – 40%.

Навоз и торфо-навозные 
компосты под все овощные 
культуры, кроме огурца, 
кабачка, патиссона и неко-
торых других, для которых 
важна не только теплая 
почва, но и повышенное 
содержание углекислого 
газа, вносят ранней осенью 
в теплое время, когда полно-
стью сохраняется активная 
жизнедеятельность почвен-
ных микробов.

Наиболее отзывчивы 
на органические удобрения 
сельдерей, огурцы, шпинат, 

спаржа, поздняя капуста. 
Среднюю отзывчивость на 
навоз имеют капуста ран-
няя белокочанная и цвет-
ная, свекла, лук, морковь, 
помидоры. Слабо действует 
непосредственное внесение 
органических удобрений на 
горох, фасоль, редис, редьку, 
кольраби. Поэтому на овощ-
ном участке навоз или дру-
гое органическое удобрение 
следует вносить под огурцы, 
многолетние овощи, позд-
нюю белокочанную капусту. 
Морковь, цветную и раннюю 
капусту, лук, помидоры, све-
клу целесообразнее выращи-
вать на следующий год после 
внесения навоза.

ОПЫТ уЧИТ

Сажаем картофель

Какие клубни годятся для посадки?
Михаил САНЬКО, г.Жодино.

Урожайность картофеля зависит 
не только от правильно подобранного 
сорта, но и от качества посадочного 
материала. Клубни от больных, вырож-
денных растений обычно дают низкий 
урожай и больное потомство.

При наличии смеси разных сортов 
особенно большое значение приоб-
ретает отбор клубней для посадки. 
Крупные клубни весом 100 г, как пра-
вило, более урожайны, чем мелкие 
клубни (25–30 г). Однако при посадке 
клубня весом 100 г и выше на каждые 
100 кв. м участка потребуется 40 кг и 
больше картофеля. Это слишком мно-
го. Поэтому следует для посадки брать 
средние по величине клубни – 50–70 
г, которых расходуют по 20–28 кг на 
100 кв. метров. Можно использовать 

на посадку и мелкие весом не менее 
25 граммов. Крупные клубни режут 
на части после обязательного их про-
ращивания. Разрезают клубни острым 
ножом вдоль между ростками и следят 
за тем, чтобы каждая часть была не 
мене 25 г и имела 2–3 ростка. Резать 
клубни можно в день посадки или за 
несколько дней до нее. Больные клуб-
ни выбраковывают. Нож после этого 
необходимо обеззараживать в течение 
10–15 с на пламени огня или в 2%-ном 
растворе формалина.

ОгОРЧАЕМсЯ НЕуДАЧЕЙ

Без обрезки не обойтись
Судя по всему, плодовые деревья на моем участке 

подмерзли. Что делать? Посоветуйте что-нибудь.
Михаил ГОЛЕСНИК, Верхнедвинский район.

лЮБОПЫТНЫЕ ФАКТЫ

Растения-враги

При сильном подмер-
зании обрезку отложи-
те до следующего года и 
проводите ее лишь в том 
случае, если дерево еще 
можно восстановить. При 
наличии небольшого коли-
чества сохранившихся в 
удовлетворительном состо-
янии ветвей деревья целе-
сообразно выкорчевать и 
посадить новые.

При слабой степени 
подмерзания обрезай-
те деревья, как здоровые. 
При средней степени под-
мерзания отложите обрез-
ку на период после начала 
вегетации. Срезы делайте в 
местах пробуждения почек, 
не обращая внимания на 
соподчиненность ветвей и 
другие условности. В пер-
вый год старайтесь оста-
вить возможно больше 
пунктов роста. В следую-
щем году или через год, 
когда деревья достаточно 
окрепнут, сделайте попра-
вочную обрезку.

Небольшие неглубокие 
морозобоины и солнеч-
ные ожоги сравнительно 
быстро зарастают сами. 
Если отстала кора, зачисти-
те ее до здорового места 

и замажьте садовым варом.
Оставлять раны откры-

тыми ни в коем случае 
нельзя. Под действием 
солнечных лучей и ветра 
камбий подсохнет и дея-
тельность его прекратит-
ся, даже если он не был 
поврежден. При кольцевых 
повреждениях коры и кам-
бия на штамбе необходима 
прививка мостиком.

У подмороженных 
деревьев связь между над-
земной и корневой систе-
мами ослаблена, поэтому 
подкормки обычным спо-
собом – внесением удо-
брений в почву – малоэф-
фективны. Более полезны 
внекорневые подкормки 
0,2–0,4-процентным рас-
твором мочевины, а при 
необходимости и фосфор-
но-калийными удобрени-
ями. В результате таких 
подкормок при непо-
средственном контакте с 
листьями элементы мине-
рального питания быстро 
включаются в метаболизм. 
Подкормок должно быть не 
менее 2–3. Первая – через 
две недели после цветения, 
последующие – с интерва-
лами в 2–2,5 недели.

«А ў хаце вяселле»

Па гарызанталі: 3.Рыхтуй 
летам сані, а зімой … (прык.). 8. 
Беларуская багіня прыгажосці 
і апякунка шлюбаў. 9.“А ў 
нашага свата//Кругом хаты 
…,//Кругом хаты зелле,//А 
ў хаце вяселле” (прыпеўка). 
10.Узаемнае наведванне 
бацькоў маладых, якое адзна-
чалася на дзявяты дзень пас-
ля вяселля. 13.Бясколерны 
ядавіты газ. 14.Асалода. 15.У 
спартыўных гульнях вызна-
чаны адрэзак часу. 18.Заціск 
для замацавання правадоў на 
прыборах. 19.Цвёрды мінерал. 
20.“Надзьмулася … –//У небе 
восень”, – з верша Л.Паўлікавай 
“Лістапад”. 21.Клопаты, 
нагляд. 24.Не іголка шые, а 
… (прык.). 25.Тое, што акру-
жае як рамка. 28.Дадатны 
электрод. 29.“Музыка – … 
паміж жыццём розуму і жыц-
цём пачуццяў” Л.Бетховен. 
31.То не …, што з кумам не 
была (прык.). 32.Хацела мама 
за пана, ды … ўзяў (прык.). 
33.Іголкападобнае лісце хвой-
ных дрэў.

Па вертыкалі: 1.Малады 
шляхціц. 2.Хвароба коней. 
4.Перавернуты пласт зямлі. 
5.“Я на ганачку стаю,//... коцяц-
ца://Усе дзеўкі замуж ідуць,//І 
мне хочацца” (прыпеўка). 
6.Усе друкаваныя выданні, 
радыё, тэлебачанне, інтэрнэт 
(абрэв.). 7.“Загарэлася … –//
Толькі жухае агонь.//Захацела 
дзеўка замуж –//Толькі тупае 
нагой” (прыпеўка). 11.“А 

…,//А …//Едзе з песняй да 
сяла” – з песні “Ой, мяцеліца” 
( с л . А . Д з е р у ж ы н с к а г а , 
муз.М.Шуміліна). 12.“Як …, 
маладая,//Хоць ты малюй на 
абразы” – з верша Я.Мальца 
“Вясковае вяселле”. 16.“Да 
мяне ішоў каханак,//Ды 
расквасіў нос аб …//Вой, бяда! 
Вой, мілы божа!//Хто ж мне 
сёння дапаможа?” (прыпеўка). 
17.Свята беларускага народ-
нага календара (21 верас-
ня), ад якога і да Піліпаўкі 
(28 лістапада) раілася ладзіць 
вяселлі. 22.Хоць няма нявесткі, 
але яе … вісіць (прык.). 
23.Сяброўка маладой у час 
вясельнага абраду. 26.Дзякуй, 
свацця, за …, цяпер пойдзем 
за парог (прык.). 27.“Я над-
зену плацце бела//І пайду з 
ім пад … .//Ссохну, звяну, як 
былінка,//І гульбе маёй канец” 
(прыпеўка). 29. Тое, што і 
пояс. 30.Каманда сабакам на 
паляванні.

Адказы  
на крыжаванку

Па гарызанталі: 3.Калёсы. 8.
лада. 9.Мята. 10.Падвясёлкі. 13.
Цыян. 14.Слодыч. 15.Тайм. 18.
Клема. 19.Агат. 20.Неба. 21.Апека. 
24.Рукі. 25.Аправа. 28.Анод. 29.
Пасрэдніца. 31.Кума. 32.Тата. 33.
ігліца.

Па вертыкалі: 1.шляхцюк. 
2.Сап. 4.Адвал. 5.Слёзы. 6.СМі. 7.
Салома. 11.Вяселейка. 12.
Каралеўна. 16.Ганак. 17.Багач. 22.
Андарак. 23.Дружка. 26.Пірог. 27.
Вянец. 29.Пас. 30.Ату.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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ФуТБОл

Усё толькі пачынаецца...
Пасля 3-га тура чэмпіянату краіны па футболе  

ў лідары выйшаў гродзенскі “Нёман”.
Вось вынікі тура: “Нафтан” (Наваполацк) – “Віцебск” – 0:0, 

“Днепр” (Магілёў) – “Крумкачы” (Мінск) – 2:1, “Тарпеда-БелАЗ” 
(Жодзіна) – “Дынама” (Мінск) – 1:0, “Нёман” (Гродна) – “Слуцк” 
– 2:1, “Мінск” – “Шахцёр” (Салігорск) – 0:1, “Гомель” – “Славія” 
(Мазыр) – 2:0, “Гарадзея” – “Іслач” (Мінскі раён) – 2:0, “Дынама” 
(Брэст) – БАТЭ (Барысаў) – 1:1.

Наступны тур пройдзе 21–23 красавіка.
Турнірнае становішча

Каманды Гульні Вый- 
грышы Нічыі Пара- 

жэнні Мячы Ачкі
Нёман 3 2 1 0 3–1 7
Шахцёр 3 2 1 0 2–0 7
Слуцк 3 2 0 1 6–3 6
Дынама (Мн) 3 2 0 1 4–1 6
Тарпеда-БелАЗ 3 2 0 1 4–5 6
Днепр 3 2 0 1 6–4 6
Гомель 3 1 2 0 3–1 5
БАТЭ 3 1 2 0 3–2 5
Крумкачы 3 1 1 1 3–3 4
Славія 3 1 1 1 1–2 4
Гарадзея 3 1 0 2 2–2 3
Дынама (Бр) 3 0 3 0 4–4 3
Мінск 3 0 1 2 2–4 1
Віцебск 3 0 1 2 0–5 1
Нафтан 3 0 1 2 0–2 -4
Іслач 3 0 0 3 1–5 -7
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